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АЛПАУЫТ КОРПОРАЦИЯ АГРАРЛЫҚ 
САЛАНЫ АЛҒА СҮЙРЕЙ МЕ?

Т�Л НАРЫҒЫНАН АЙЫРЫЛА БАСТАДЫ
Ауыл шаруашылығы министрлігі «Азық-түлік келісімшарт 

корпорациясы» ұлттық компаниясы» акционерлік қоғамының 
2030 жылға дейінгі жаңартылған Даму жоспарының жобасын 
жариялады. 

Айта кету керек, бұл ұлттық компанияның қолданыстағы 
стратегиялық құжаты ел Үкіметінің 2020 жылғы 30 жел-
тоқсандағы №945 қаулысымен бекітілген болатын және 
2021 жылы күшіне енді. Яғни, сонша к&п уақыт &те қойған 
жоқ. Сонда жаңа даму жоспарын қабылдай қоятындай елде 
және әлемде не &згерді? Ауыл шаруашылығы министрлігі 
Украинада соғыс басталғанын алға тартады.

«Экспорттық нарықтарда сұраныс &згерді және бұл 
&згерістер келесі сыртқы факторлармен байланысты: 
біріншіден, Қазақстан мен ҚХР арасындағы шекара дүркін-
дүркін жабылады. Екіншісі – Ресей Федерациясы мен Украина 
арасындағы қақтығыс т&ңірегіндегі халықаралық жағдай. 
Үшіншісі – Ресейге қарсы санкцияларға және рекордтық 
астық жинауына байланысты Ресейдің Орталық Азия 
нарығындағы баға демпингі», – деп санамалады министрлік.

 (Жалғасы 4-бетте)

Ауыл шаруашылы	ы министрлігі жа�а алпауытты д�ниеге әкелуге ниетті. Азын-аула� асты� сатып алып, ди�ан-
дар	а азды-к�пті к�мек к�рсетуімен белгілі «Азы�-т�лік келісімшарт корпорациясын» жа!анды� нары�тарда атой 
салатын халы�аралы� компания	а айналдыру жоспарланып отыр. Елімізді� бидай және бас�а да ауыл 
шаруашылы	ы экспортын осы корпорация ар�ылы ж�зеге асыру т&жырымдамасы жарияланды. Я	ни, аграрлы� 
экспортты сол монополияландырма�. Б&	ан отанды� экспорттаушылар наразы.

ӘР АЗАМАТ ӨЗІН ҚАУІПСІЗ 
СЕЗІНУГЕ ТИІС

ЖАМБЫЛДА 29 МЕКТЕПТІҢ 
ҚҰРЫЛЫСЫ БАСТАЛАДЫ

ШЫМКЕНТТЕГІ ДЕНДРОСАЯБАҚ 
ЖЕРІ МЕМЛЕКЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

ӘЛЕУМЕТТІК МІНДЕТТЕМЕЛЕР 
УАҚЫТЫНДА ОРЫНДАЛУДА

Президент *асым-Жомарт То�аевты� 
т�ра	алы	ымен Ішкі істер министрлігіні� ке-
�ей тілген ал�а отырысы �тті. Жиын	а Прези-
дент 2кімшілігі мен мемлекеттік органдар-
ды� басшылы	ы, ��ірлерді� әкімдері, ІІМ 
ал�а м�шелері, орталы� аппаратты� басшы-
лы� �&рамы және аума�ты� полиция депар-
та менттеріні� жетекшілері �атысты. 

Мемлекет басшысы елімізде «Заң және Тәртіп» 
қағидатын біржола орнықтыруда полиция айрықша 
р&л атқаратынын атап &тті.

– Қылмыспен күресу және қоғамдық тәртіпті 
сақтау – аса маңызды міндет. Бұл – жауапкершілігі 
&те үлкен жұмыс. Еліміздің әрбір азаматы &зін қауіпсіз 
сезінуге тиіс. Ол үшін құқық қорғау жүйесі үйлесімді 
әрі тиімді жұмыс істеуі қажет. Ең алдымен, мемлекетте 
заң талаптары мүлтіксіз орындалуы керек. Заң бұзған 
кез келген адам жазасын алуға тиіс, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың пікірінше, құқықтық 
сауаттың т&мен болуы жағымсыз үрдістердің белең 
алуына әкеп соқтырады.

– Оның бәрі, түптеп келгенде, еліміздің дамуын 
тежейді, мемлекеттің абыройына нұқсан келтіреді. 
Қоғамдық жерлердегі вандализм – соның айқын 
к&рінісі. Халқымыздың дүниетанымына жат идеология 
да елімізге зор қауіп т&ндіреді. Eсіресе, жас ұрпақ 
жасанды идеялар мен «жалған батырлардың» жетегіне 
ілесіп кетуі мүмкін. Eлеуметтік желіде жастарды заңсыз 
іс-әрекет жасауға шақыратын материалдар таралуда. 
Тіпті, заң бұзған адамдарды үлгі етіп к&рсететіндер 
бар. Біздің азаматтарымыз кез келген заңсыздыққа 
қар сы болуы керек, яғни бізге заңбұзушылыққа т& -
теп беретін мықты иммунитет қажет. Ел ішіне іріт  кі 
салатын, қауіп т&ндіретін әрекеттерді ақтауға қатаң 
тосқауыл қою керек. Құқықтық нигилизмге, яғни 
заң үстемдігін жоққа шығаруға жол берілмеуге тиіс. 
Заңға деген құрмет адал азаматқа тән қасиеттің бірі 
ретінде дәріптелуі қажет. Бұл – мемлекеттік орган дарға 
ғана емес, барша халыққа ортақ міндет. Қысқасы, 
заң мен тәртіптің үстемдігін қамтамасыз ету – 
Eділетті Қазақстанды құрудың басты шарты, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаевқа &ткен жылдың 
қорытындысы бойынша облыстың негізгі 
макроэкономикалық к&рсеткіштерінде оң 
динамика байқалатыны ж&нінде баяндалды. 
Атап айтқанда, негізгі капиталға құйылған 
инвестиция 17,3 пайызға артып, 517,2 млрд 
теңгені құраған. Сондай-ақ к&лік тасымалы 
саласы – 5,2 пайыз, құрылыс – 18,7 пайыз, 
байланыс – 7,2 пайыз, пайдалануға берілген 
тұрғын үй к&лемі 4,7 пайызға &скен.

Ербол Қараш&кеевтің айтуынша, 
былтыр облыста жалпы құны 75 млрд теңге 
болатын 13 жаңа &ндіріс іске қосылды. Биыл 
жалпы сомасы 180 млрд теңгеден асатын 
тағы 28 жобаны іске асыру жоспарланып 

отыр. Жалпы, инвестициялық жобалар 
пулына құны 2,3 трлн теңгені құрайтын 69 
жоба енген. Оларды іске асыру арқылы 5,5 
мың адамды жұмыспен қамтуға болады.

Президентке шағын және орта бизнес 
субъектілері 864,9 млрд теңгенің &німін 
&ндіргені ж&нінде мәлімет берілді. Аталған 
салада жұмыспен қамтылғандар саны 18,5 
пайызға артқан.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа облыстағы агро&неркәсіп 
кешенінің даму барысы ж&нінде айтылды. 
Lңірде су шаруашылығы нысандарын 
салу және жаңғырту жұмыстары жүріп 
жатыр. «Ауыл аманаты» бағдарламасы 

аясында биыл су үнемдеу және балық 
шаруашылығын дамыту жобаларына 
қосымша қаржы б&лінеді.

Облыс әкімі айтуынша, былтыр 2 030 
оқушыға арналған 7 мектеп пайдалануға 
берілген. Ал биыл 13 380 орынға есептелген 29 
білім беру нысанының құрылысы басталады. 
Оның ішінде 12 білім ордасы «Жайлы 
мектеп» ұлттық жобасы аясында салынбақ.

Бұдан б&лек, 19 денсаулық сақтау 
нысаны, соның ішінде Тараз қаласында 
облыстық онкологиялық диспансер және 
Шу ауданында балаларды оңалту орталығы 
ашылды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев 
Жамбыл облысы әкіміне &ңірді әлеуметтік-
экономикалық тұрғыдан одан әрі дамытуға 
және тұрғындардың табысын арттыруға 
бағытталған бірқатар тапсырма берді.

Шымкентте «AMANAT» партиясы жанында	ы «Жер аманаты» 
комиссиясыны� араласуымен дендросаяба�ты� 0,29 гектар аума	ы 
мемлекет меншігіне �айтарылды. Таяуда та	ы 0,6 гектар жерді �айтару 
жоспарлануда. Б&л туралы комиссия м�шелеріні� мегаполис 
т&р	ындарымен кездесуі барысында белгілі болды. Сондай-а� «Ке� 
баба» саяба	ы да мемлекет меншігіне �тті.

Жыл басталысымен к�ктемгі су тас�ынына �ызу дайынды� басталып 
жатады. Жауапты министрліктер &зын-сонар баяндамалар жасап, 
алда	ы болар апатты жа	дайлар	а дайынды�тарын пысы�тайды. 

Мемлекет басшысы *асым-Жомарт 
То�аев Премьер-Министр 2лихан Смайылов-
ты �абылдады. 

Президентке Қазақстанның 2023 жылғы даму 
қорытындысы және әлеуметтік-экономикалық 
саладағы реформалардың жүзеге асырылуы ж&нінде 
баяндалды.

Премьер-Министрдің айтуынша, ел экономи-
касының &сімі 5,1 пайызды құраған. Негізгі капиталға 
салынған инвестиция 13,7 пайызға артып, 39,5 
млрд долларға дейін жетті. Бұл ретте былтырғы 9 
айда шетелден 19,7 млрд доллар к&лемінде тікелей 
инвестиция тартылған. Шағын және орта бизнес 
саласында жұмыспен қамтылғандардың саны 14 
пайызға (500 мың адамға) артып, 4,3 млн адамға 
дейін к&бейді. Үкіметтің Ұлттық банкпен және 
&ңір әкімдерімен бірлесе атқарған шараларының 
нәтижесінде инфляция деңгейі 2 есе, яғни 9,8 пайызға 
дейін т&мендеді.

Сыртқы тауар айналымы 2,2 пайызға &сіп, 126 млрд 
долларды құрады. Сауда балансының оң сальдосы 
16 млрд доллардан асты.

Мемлекет басшысына Үкімет бүкіл әлеуметтік 
міндеттемелерді уақытында әрі толық к&лемде орын дап 
отырғаны туралы мәлімет берілді. Ортақ зейнетақы 
м&лшері былтыр 10,5 пайызға, ал жыл басынан бері 
тағы да 9 пайызға индексацияланды. Мүмкіндігі 
шектеулі азаматтарға және асыраушысынан айырылған 

адамдарға т&ленетін жәрдемақы 23 пайызға ұлғайды. 
Жалпы, еліміздің 4,5 млн азаматы әлеуметтік қолдау 
шараларымен қамтылған. Ол үшін бюджеттен 4,6 
трлн теңге б&лінген.

Бүгінде Инвестициялық жобалардың бірыңғай 
пулын жүзеге асыру жұмыстары жалғасуда. Lткен 
жылдың қорытындысы бойынша құны 1,8 трлн 
теңге болатын 298 жоба іске қосылды. Биыл 
сомасы 3,8 трлн теңгені құрайтын тағы 326 жобаны, 
соның ішінде &ңдеу &неркәсібі саласында құны 
1,2 трлн теңге болатын 180 жобаны іске асыру 
жоспарланып отыр. Осы ретте 15 мың жаңа жұмыс 
орны ашылмақ.

Премьер-Министр кәсіпкерлікті дамыту және 
инвестициялық ахуалды жақсарту шаралары, энергетика 
және құрылыс салаларында реформа жүргізу, сондай-
ақ агро&неркәсіп кешеніне жаңа әдістерді енгізу 
жұмыстары туралы айтты.

Бұдан б&лек, Президентке тұрғын үй-коммуналдық 
инфрақұрылымды жаңғырту, халыққа қызмет к&рсету 
сапасы мен оның сенімділігін арттыру шаралары 
ж&нінде мәлімет берілді. Сондай-ақ Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа «Ұлттық қор – балаларға» жобасының жүзеге 
асырылу барысы, «Келешек» бірыңғай жинақтау 
жүйесінің енгізілуі, денсаулық сақтау және туризм 
салаларының дамуы жайында баяндалды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев елімізді 
әлеуметтік-экономикалық тұрғыдан одан әрі дамыту 
ж&нінде бірқатар тапсырма берді.

Президент *асым-Жомарт То�аев Жамбыл облысыны� әкімі Ербол 
*араш�кеевті �абылдады. Президентке Жамбыл облысыны� былтыр	ы 
әлеуметтік-экономика лы� дамуы туралы есеп берілді. 
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ОТЫРЫСТЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІН БЕКІТТІ

ҰБТ: 67% ҚАЗАҚ ТІЛІН 
ТАҢДАДЫ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты" 
т#ра$алы$ымен палата бюросыны" отыры-
сы #тті. Онда 25 ,а"тар к/ні #тетін Сенат 
отырысыны" к/н тәртібі бекітілді.

Соған сәйкес алдағы бейсенбіде сенаторлар 
«Қазақстан Республикасының Үкіметі мен Қатар 
Мемлекетінің Үкіметі арасындағы инвестицияларды 
"зара к"термелеу және қорғау туралы келісімді 
ратификациялау туралы» заңды қарайды. Бұл заң 
инвестициялық қызметті жүзеге асыруға қолайлы 
жағдай қалыптастыру арқылы тараптардың эко-
номикалық ынтымақтастығын жандандыруға ар-
нал ған.

Сондай-ақ Құжат "темақы т"леуді, халықаралық 
арбитражға қол жеткізуді, елдердің шетелдік инвес-

тицияларға әділ және тең қатынасын қамтамасыз 
ету арқылы мәжбүрлеп иеліктен шығарудан қор-
ғауды қамтамасыз етеді.

Сенат отырысында «Қазақстан Респуб лика сы-
ның Үкіметі мен Сингапур Республикасының Үкі-
меті арасындағы Инвестицияларды к"термелеу 
және "зара қорғау туралы келісімді ратификациялау 
туралы» заң да қаралады.

Келісімнің негізгі міндеті – инвесторлардың 
инвестициялық қызметті іске асыруы кезінде олар-
дың құқықтарының кепілдіктерін бекіту арқылы 
ынтымақтастықтың құқықтық негізін қалыптастыру.

Сонымен қатар Бюро отырысында Мәжілістен 
келіп түскен заңдар Сенаттың тұрақты комитеттеріне 
б"лініп берілді.

ӘР АЗАМАТ ӨЗІН ҚАУІПСІЗ СЕЗІНУГЕ ТИІС

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысы құқық қорғау 
органдары құқықбұзушылықтың алдын 
алу мәселесіне баса мән бергені ж"н деп 
санайды.

– Қылмыстардың негізгі себебі к"біне 
қоғамға жат әрекеттерден туындайды. 
Сондықтан заңды бұзуға бейім азамат-
тармен жүйелі жұмыс жүргізу маңызды. 
Сондай-ақ олардың қоғамдық тәртіпке 
қайшы істеріне түрткі болатын алғы-
шарттарды түгел жою қажет. Бірақ бүгінде 
қылмыстың алдын алу шаралары тиімді 
жүргізіліп жатқан жоқ. Мұны мойындау 
керек. Сондықтан жүйені түбегейлі 
жаңарту қажет. Осы ретте қауіпті топтарға 
жататын азаматтардың басым б"лігі 
назардан тыс қалып қояды. Ал кейбір 
алдын алу шаралары шектеу-мәжбүрлеуден 
әрі аспайды. Мұндай жұмыстар жергілікті 
жерлерде жүйесіз жүргізіліп жатыр. Нақты 
үйлестіру тетіктері жоқ. Құқықбұзу-
шылықтың алдын алу саласында бірыңғай 
заң әзірлейтін уақыт жетті. Заң жобасында 
профилактикадан "тетін азаматтар тізімін 
толықтай қайта қараған ж"н. Жауапты 
органдардың құзыреттерін, үйлестіру 
тетіктерін, жеке профилактика құралдарын 
нақтылау қажет, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев мұның, әсіресе 
тұрмыстық зорлық-зомбылыққа қарсы 
күресте маңызы зор екеніне сенімді. Оның 
айтуынша, бұл жерде алдын алу жұмыс-
тары ның маңызы жедел әрекет ету және 
әділ жазасын беру ісінен кем емес.

– 9здеріңізге мәлім, бұған дейін 
мұндай қылмыстар үшін жауапкершілікті 
күшейтуді қолдайтынымды айтқан едім. 

Қылмыстық кодекске енгізілген тиісті 
түзетулер жақын арада қабылданады. Ішкі 
істер министрлігі "з қызметкерлерін жаңа 
жұмыс тәсіліне к"шуге алдын ала дайын-
дауы керек. Құқық қолдану тәжірибесіндегі 
бұған дейін болған барлық мәселені ескеру 
қажет. Бұдан б"лек, кәмелетке толмаған 
азаматтардың құқығын қорғау жүйесін 
жаңғырту – "те "зекті мәселе. Үкімет аза-
маттық қоғам институттары мен сарапшы-
ларды тарта отырып, бұл жұмысқа мұқият 
қарауы керек, – деді Мемлекет басшысы.

Президенттің айтуынша, полицияның 
сервистік моделінің негізгі қағидаттарын 
іс жүзінде жүзеге асыру қажет. Бұл, ең 
алдымен, қоғамның талап-тілегіне құлақ 
асып, шұғыл әрекет ете білу деген с"з.

– Халыққа ынтымақтастықтың "зара 
тиімді формасын ұсынып, кері байла-
ныстың оңтайлы жолдарын реттеу маңыз-
ды. Бастамашыл және заңға қайшы 
әрекеттерге бейжай қарамайтын аза мат-
тарға арқа сүйеу құқықбұзушылықтарға 
мүлдем т"збеушілік қағидатының іс 
жүзінде сақталуына мүмкіндік беретініне 
сенімдімін, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
қоғаммен бірге полиция да түбегейлі 
"згеруге тиіс екенін айтты.

– Полиция қашанда халыққа үлгі-
"неге болуы керек. Сонда ғана жұрт 
полицияға сенеді, оны қорған к"реді. 
9кінішке қарай, тәртіп сақшыларының 
бәрі бірдей сондай деп айта алмаймыз. 
Ауыр қылмыс жасаған қызметкерлер 
анықталып жатыр. Соңғы кезде мұндай 
оқиғалар жиілеп кетті. Бұған жол бер-
меуіміз керек және ондай әрекеттерді 
мүл дем ақтауға болмайды. Осындай 
жағдай лар бүкіл жеке құрамның жұмысын 

бір сәтте жоққа шығарады. Ондай адам-
дарды полиция қатарынан шығару қажет. 
Олар биліктің абырой-беделін түсіреді. 
Қызметкерлерін дер кезінде тәртіпке сал-
маған басшылар мәселесін де қарау 
керек, – деді Президент.

Алқа отырысы барысында Қасым-
Жомарт Тоқаев орта буындағы басшылық 
құрамды биыл кезектен тыс аттестациядан 
"ткізу туралы Ішкі істер министрінің 
ұсынысын қолдады.

– Министрлік осы сынақ кезінде 
табандылық танытуға тиіс. «Бармақ басты, 
к"з қысты» болмауы керек. Алайда 
аттестация біреуден есе қайтарудың 
құралы болмауға тиіс. Басты мақсат – жеке 
құрамды біліксіз және жұмысына адал 
емес басшылардан тазарту, яғни кәсіби 

кадр резервін жасақтау. Сонда ғана ахуал-
ды түбегейлі "згерте аламыз. Президент 
<кімшілігі бұл жұмысты бақылауда ұс-
тайды, – деді Мемлекет басшысы.

Президент балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мәселесіне айрықша назар 

аударды. Атап айтқанда, былтыр кәмелетке 
толмағандарға қарсы жасалған қылмыс 
саны 22 пайызға артқан. Мемлекет бас-
шысының пікірінше, осы бағытта алдын 
алу жұмыстарын күшейту қажет. Полиция 
мектеп басшылығымен бірлесе жұмыс 
атқаруға тиіс.

– Жас ұрпақтың тағдыры, "мірі мен 
денсаулығы бәрінен маңызды. Үкіметке 
балаларды зорлық-зомбылықтан қорғау 
мәселесін мұқият саралап, нақты шаралар 
қабылдауды тапсырамын. Жас"спірімдер 

бос жүрмеуге тиіс. Олардың шығарма-
шылыққа, спортқа қызығушылығын 
арттыру жағына к"бірек к"ңіл б"лу қажет. 
Балаларды еңбекке баулып, волонтерлік 
қызметке жұмылдырған абзал. К"з-
бояушылық үшін жасалатын жұмысты 
доғару керек, – деді Мемлекет басшысы.

Бұдан б"лек, Президент есірткінің 
таралуына батыл түрде тосқауыл қоюды 
талап етті.

– Мен бірнеше рет осы мәселеге 
қатысты тапсырма бердім. Алайда ауыз 
толтырып айтатын нәтиже жоқ. Синте-
тикалық есірткінің қолжетімділігі және 
оның барынша тез таралуы жастар 
арасында нашақорлықтың белең алуына 
әкеп соқтырады. Оларға нашақорлықтың 
қаншалықты қатерлі екенін үнемі 
түсіндіріп отыру қажет. Полиция есірткі 
"ндіру, оны сату және таратуға қарсы 
белсенді күрес жүргізуі керек. Науқан-
шылдық, к"збояушылық және статистика 
үшін жұмыс істеу дегенді тоқтату қа-
жет, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар киберқылмыспен 
және интернет-алаяқтықпен күрес 
шараларын күшейту ж"нінде тапсырма 
берілді.

– Ұрылар мен бандиттер түрмеде 
отыруы керек. Бұл – сіздердің криминалға 
қарсы әрекеттеріңіздің бірден-бір мақ-
саты. Қылмыстық топтармен ымырасыз 
күресу – сіздердің тікелей міндеттеріңіз 
әрі қызметтік борыштарыңыз, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев жазасын "теп 
жатқандардың негізгі құқықтарын сақтау 
маңызды екенін атап "тті. Оның пікірінше, 
абақты дегеніміз – айыпты адамды жазалау 
орны ғана емес, адамның қайтадан 
қылмыс жасауына жол бермейтін мекеме 
болуға тиіс.

Сонымен бірге Президент құқық 
қорғау органдарының қызметі халық 
арасында бүкіл мемлекеттік жүйенің бет-
бейнесі туралы түсінік қалыптастырады 
деп санайды.

– Біз "здерінің қызметтік міндеттерін 
адал атқарып жүрген полицейлерді 
ескерусіз қалдырмауымыз керек. <сіресе, 
олардың нағыз ерлік істерін (ал мұндай 
жағдайлар аз емес), жұмысын лайықты 
бағалап, ең жоғары наградалармен ма-
рапаттауымыз қажет. Кәсібилік, жауапкер-
шілік танытқан, ерлік к"рсеткен нақты 
жағдайларды үлгі ету, Ішкі істер органдары 
қызметінің тиімділігін арттыру арқылы 
полицияның оң имиджін қалыптастыру 
маңызды, – деді Мемлекет басшысы.

Алқа отырысы барысында Ішкі істер 
министрі Ержан Сәденов қылмысқа, тұр-
мыстық зорлық-зомбылыққа, жас"спірім-
дер арасындағы қылмысқа, интернет 
алаяқтыққа қарсы күрес және оның алдын 
алу шаралары мен жүргізіліп жатқан 
жұмыстар, сондай-ақ ішкі істер органдары 
қызметінің тиімділігін арттыру мәселесі 
туралы есеп берді.

�а"тар айында$ы 6БТ-ны" бірінші 
аптасы ая,талды. Сына, тапсыр$ан 
талапкерлерді" 67%-ы – ,аза, тілінде, 
32,9%-ы – орыс тілінде, 13 адам а$ыл-
шын тілінде тестілеуден #ткен. Б@л тура-
лы Aылым және жо$ары білім министр-
лігіні" 6лтты, тестілеу орталы$ыны" 
директоры Руслан Емелбаев мәлімдеді.

«Тестілеу 10 ақпанға дейін "теді. Естеріңізге 
сала кетсем, тестілеуге қатысуға 136 мың "тініш 
келіп түсті. Қазір сынақ тапсырушылардың 
басым б"лігі, атап айтқанда 19%-ы математика-
физика пәндерін, 14%-ы биология-химия 
комбинация сын таңдаған. Ең аз таңдалған 
комбинация – хи мия-физика, оны 22 адам 
тапсырған», – деп атап "тті Р.Емелбаев.

ҰБТ басталғалы шекті балды 67%-ға жуық 
талапкер жинаған. Орташа к"рсеткіш 59 балды 
құрады. Ең жоғары балл – 133.

Айта кету керек, ерекше білім беру қажет-
тіліктері бар оқуға түсушілер үшін қолайлы 
жағдай жасаудың арқасында ҰБТ-ға бірінші 
аптада 52 талапкер қатысқан. 

Талапкерлер тестілеу аяқталғаннан кейін 30 
минут ішінде апелляцияға бере алады. Сертификат 
апелляция туралы шешім қабылданғаннан кейін 
тестіленушінің жеке кабинетінде қолжетімді 
болады.

Бүгінде 12 талапкер смартфон, шпаргалка 
және басқа да тыйым салынған заттарды алып 
"ту әрекеті салдарынан тест тапсыру мүмкін-
дігінен айырылды. Тестілеу кезінде ережелерді 
бұзғаны үшін аудиториядан 5 адам шығарылып, 
олардың нәтижелері жойылды.  

Еске салайық, 2024 жылғы ҰБТ аяқталғаннан 
кейін күнтізбелік жылдың 31 қазанына дейін 
тестілеудің бейнежазбаларына талдау жүргізіледі. 
Тыйым салынған заттарды пайдалану немесе 
ережелерді бұзу фактілері анықталған жағдайда 
талапкердің ҰБТ нәтижелері жойылады.  
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Шымкентте «AMANAT» пар-
тиясы жанында�ы «Жер ама-
наты» комиссиясыны! ара-
ласуы мен дендро сая ба%ты! 
0,29 гектар аума�ы мемлекет 
меншігіне %ай тарылды. Таяу да 
та�ы 0,6 гек тар жерді %ай тару 
жос пар лануда. Б/л ту ралы ко-
миссия м1шелеріні! ме га полис 
т/р�ындарымен кез  десуі бары-
сында белгілі бол ды. Сондай-
а% «Ке! баба» сая ба�ы да мем-
лекет мен шігіне :тті. 

«AMANAT» партиясы жа нын-
дағы республикалық «Жер аманаты» 
комиссиясының мүшелері Шым-
кент қаласына барып, жергілікті 
тұрғындармен кездесті. Олардың 
қа тарында «Жер аманаты» комис-
сиясы т! рағасының бірінші орын-
ба сары, Ауыл шаруашылығы ми-
нистр лігі Жер ресурстарын басқару 
комитетінің т!рағасы Мұрат Те-
міржанов, комиссия т!раға сының 
орынбасары, Мәжіліс депутаты 
Бақытжан Базарбек және комиссия 
мүшесі, Мәжіліс депутаты Жанарбек 
(шімжан бар.

«Жер аманаты» комиссиясы т!-
рағасының орынбасары Ба қыт жан 
Базарбек атап !ткендей, бұған дейін 
А.Асқаров атындағы дендро ло-
гиялық саябақтың кей бір аумағы 
заңсыз иеліктен шы ғарылған еді. 
2005 жылы жел тоқсанда қала әкімі 
0,2430 гек тар жер учаскесін үшінші 
тұл ғаға беру туралы қаулы шы ғарды. 
2022 жылы мамырда халық қалау-
лысы дендросаябақ орналасқан 

жерді иеліктен шы ғарудың заңды-
лығын тексеру қажет екенін айтып, 
АШМ Жер ресурстарын басқару 
комитетіне !тініш жолдады.

 «Шымкент қаласының Жер ре-
сурстарын басқару департа мен ті 
жер телімін беру және ден дросаябақ 
аумағының кон фигурациясын !з-
гер ту кезінде заңбұзушылықтарды 
анық тады. Дендросаябақ әкімші-
лігіне иеліктен заңсыз шығарылған 
жер учаскелерін талап ете оты рып, 
Шымкент қаласы әкімдігі шығарған 
шешімнің күшін жою туралы талап 
арыз беру қажет екені туралы ұсы-
ныс жолданды. Дендроcаябақ бар-
лық сот оты рысын жеңіп, заң сыз 
иеліктен шығарылған жерлер мем-
лекет меншігіне қайтарылды. Бұ-
рын ғы әкімдер қабылдаған бар лық 
заңсыз қаулының күшін жоя мыз. 
Біз саябақтардың, гүл зарлар дың 
және басқа да қо ғамдық орындар-

дың жерлерін иеліктен шығаруға 
жол бер мейміз», – деді ол.

«Жер аманаты» т!рағасының 
орынбасары комиссия алдағы 
уақытта 0,6 гектардан астам жерді 
мемлекет меншігіне және дендробақ 
балансына қайтару үшін саябақ 
әкімшілігіне сот ісі барысында жан-
жақты қолдау к!рсететінін жеткізді. 

Бұдан соң комиссия мү шелері 
2,641 гектар жер аумағы жекемен-
шікке заңсыз берілген «Кең баба» 
қалалық саябағына барды. Партия-
лықтар Шымкент қаласы әкімді-
гінің осы жер учаскесін жекемен-
шікке беру туралы қаулысының 
күшін жою туралы Жер ресурстарын 
бас қару ж!ніндегі комитетке тек-
серу іс-шараларын жүргізу бойынша 
!тініш жіберілетінін атап !тті.

Осы күні «Жер аманаты» ко мис-
сиясының мүшелері үй лері әуежай-
дың санитарлық айма ғында орна-

ласқан Абай ауданы ның Қызылжар 
тұрғын алабы ның тұрғындарымен 
кез десті. Қолданыстағы нор матив-
тік-құ қықтық актілер бойынша ны-
сан  ның күзет аймағы 100 метрге 
дейінгі қашықтықта бо луы тиіс. 
Оған әуежай маңын дағы 139 гектар 
жер кіреді. Бүгінде мұнда 307 тұрғын 
үй орналасқан. Алайда аталған учас-
ке лерді мемлекет меншігіне алу қала 
бюджеті үшін үлкен ауыртпалық 
бол мақ. Осыған байланысты Шым-
кент әуе жайын да санитар лық қауіп-
сіз дікті қамтамасыз ететін жаңа 
ұшу-қону жолағын салу туралы ше-
шім қабылданды. Алайда жаңа 
жолақ салынатын ауданда 50 үйді 
бұзу қаупі бар. Комиссия мүшелері 
халыққа түсіндіру жұмысын жүргізді.

«(уежай маңындағы қара пайым 
халықтың баспанасы бұзылмайды. 
Біз осы мәселе бойынша тұрғындар-
дың пікірін тыңдау үшін Шымкентке 

ар найы келдік. Ортақ шешімге келу 
жолдарын қарастырып жа тырмыз», 
– деді комиссия т! ра ғасының бірін-
ші орын басары Мұрат Теміржанов.

Былтыр Шымкенттегі «Жер 
аманаты» комиссиясы жұмы сының 
арқасында К!кбұлақ тұрғын ала-
бында ауыл шаруа шылығы мақса-
тын дағы 603 гек тар жер мемлекет 
меншігіне қайтарылды. Сонымен 
қатар қала шегіндегі жалпы аумағы 
1,33 гектарды құрайтын екі жер учас-
кесі де мемлекет меншігіне қай-
тарылды. Бұған дейін бұл жерлер 
ком  мерциялық ком панияға шаруа-
шылық мақсатта берілген еді. Алайда 
жерді пай далану мерзімі !тіп кетті.

Сондай-ақ «Жер аманаты» ко-
миссиясының мүшелері Түр кістан 
облысының жұртшы лығымен де 
жүздесіп, заңсыз б!лінген, мақса-
тына сай пайда ланылмай жатқан 
ауыл шаруа шылығы мақсатындағы 

жерді ортақ қорға қайтаруда мемле-
кеттік органдардың қызметі қайта 
қарастырылып, құзыреті  кү-
шейтілгенін жеткізді. @з кезегінде 
«AMANAT» партиясы Түркістан 
облыстық филиа лының т!рағасы 
Алтынсары Үмбетәлиев «Жер ама-
наты» жобасы аясында Түркістан 
об лысында 1,3 млн гектар жер қай-
тарылған мәлімдеді. Мәсе лен, был-
тырдың !зінде 335 мың гектар 
жайы лым жер мемлекет меншігіне 
қайтарылып, партия ның сайлауал-
ды бағдарлама сының Жол карта-
сында бел гі ленген жылдық жоспар 
толы ғымен орындалды.

Еске сала кетейік, бір жарым 
жылда ел аумағында 10 млн гектарға 
жуық жер мемлекет меншігіне 
қайтарылды. Мем лекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев жерді әділ 
б!лу мәсе лесіне ерекше назар ауда-
р а т ы  н ы н  а т а п  ! т к е н  ж ! н . 
«AMANAT» партиясы Президенттің 
қо ғам дық тірегі ретінде осы міндет-
тің жүзеге асуына қоғамдық мони-
торингі жүргізіп келеді.

Бұған дейін республикалық 
«Жер аманаты» комиссиясының 
бастамасымен әрбір ауылдық елді 
мекендегі жайылым тапшы лығы 
мен мемлекет меншігіне қайтарыл-
ған жер учаскелерінің тізбесі к!рсе-
тілген jerkarta.gharysh.kz интерак-
тивті картасы әзірленген болатын.

Еске сала кетейік, жер мәсе-
лелерін жедел шешу үшін қазақ-
стандықтар «AMANAT» партия-
сының 8 800 080 44 41 «Сенім теле-
фоны» арқылы заңбұзушы лықтың 
барлық фактісі туралы хабарлай 
алады. @тінімдер WhatsApp арқылы 
да +7 700 800 44 41 н!мірі бойынша 
қабыл данады.

ЖАСТАР ҚАНАТЫНА ДЕЙІН ШЕТ 
ҚАЛМАУҒА ТИІС

Мәжіліс депутаттары – республикалық 
кеңес т!рағасы Нұржан (шімбетов пен 
комитет т!рағасы Павел Казанцев т!рағалық 
еткен жиынға Мәжіліс депутаттары, сарап-
шылар, Энергетика министрлігінің, «Азық-
түлік корпорациясының» және тағы да басқа 
тиісті тараптардың !кілдері, сондай-ақ Ауыл 
шаруашылығы вице-министрі  Азат 
Сұлтанов, «Қазақстанның бидай одағы» 
ЗТБ @ндіріс комитетінің жетекшісі Талғат 
Алдажаров, «Ұлттық аграрлық ғылыми-
білім беру орталығы» КеАҚ  басқарма 
т!рағасының орынбасары Дамир Қалдыбаев 
шақырылды. Сондай-ақ !ңірлердегі партия 
б!лімшелері мен ведомс тволық бағынысты 
ауыл шаруашылығы ме кемелері онлайн 
форматта қатысып отырды.

«2023 жыл еліміздің ауыл шаруашылығы 
саласы үшін т!тенше қиын және сәтсіздікке 
толы жыл болды. Сондықтан мұнда шешімін 
күткен проблема !те к!п. Оны шешуге 
біздің партия түгелдей атсалысуы керек. 
Тіпті, жастар қанатына дейін шет қалмауға 
тиіс. Бүгінде біздің қатарымызда 800 мың 
адам бар. Олар барлығы 3 829 бастауыш 
ұйымға біріксе, соның ішінде 2 485 бастауыш 
ұяшық аудандарда орналасқан. Сол себепті 
де к!ктемгі егіс науқанына дайындық жұ-
мыс тары кезінде қандай да бір проблемалар 
анықталса немесе пайда болса, бірден фи-
лиалға немесе Партиялық бақылау коми-
тетіне хабарласуын сұраймын. Сондай-ақ 
мен мәслихаттардағы біздің фракция депу-
таттарын жергілікті жерлердегі бастауыш 
ұйымдармен анағұрлым тығыз әрі жедел 
жұмыс істеуге шақырамын. Егер сіздер ты-
ғыз байланыс ұстап отырмасаңыздар, бүкіл 
жұмыс нәтижесіз қалуы мүмкін. Ал атқарыл-
ған жұмыстар есебін біз қатаң сұрайтын 
бо ла мыз. Тіпті, мандаттан айыруға дейін 
бара мыз. Мұндай жағдайлар бізде болған. 
Егер жұмыс істегілеріңіз келмесе немесе 
іс  тей алмасаңыздар, орынды босатыңыздар, 
кім жұмыс істей алады – соған жұмыс бе-
ріңіз   дер», – деді с!з басында Партиялық 
ба   қы  лау комитетінің т!рағасы Павел 
Казанцев.

Одан соң қатысушылардың баяндамасы 
тыңдалды. Ауыл шаруашылығы министрлігі 
!кілі дайындық жұмыстарымен таныстырып 
!тті. Оның айтуынша, биыл еліміздегі егіс 
алқаптарының жалпы к!лемі 24,1 млн гек-
тар екен, яки былтырға қарағанда 5,2 мың 
гектарға артық. Десе де, әртараптандыру 
мақсатындағы монодақылдарды азайту іс-
шарасы да жалғасып жатқандықтан, бидай 
алқабы 64,3 мың гектарға қысқарған. Ал 
күнбағыс, мақсары және қыша сияқты 
майлы дақылдар к!лемі 52,2 мың гектарға 
артпақ. Сүт шаруашылығын дамыта түсу 
мақсатында жем-ш!п дақылдарының 
алаңын тағы 3,2 мың гектарға, яки барлығы 
62,5 гектарға кеңейту жоспарлануда. Соны-
мен қатар суды к!п қажет ететін дақылдарды 
егу алқабы қысқартылуда. Биыл күріш 4,7 
мыңға азайтылып, 95,6 мың гектарға, ал 
мақта 16,4 мыңға азайтылып 100 мың 
гектарға егілмек. С!з сыңайына қарасақ, 
Ауыл шаруашылығы министрлігі к!ктемгі 
егістік жұмыстарына дайын сияқты.

«Жергілікті бюджеттерден тұқым шаруа-
шылығына – 12,8 млрд, минералды тыңайт-
қыштарға – 32,5 млрд, ал пестицидтерге 33,7 
млрд теңге субсидия қарастырылған. 
Сонымен қатар айналым қаражатымен 
қамтамасыз ету үшін «Кең дала» бағдарлама-
сы бойынша 140 млрд теңге к!зделген. Ал 
форвардтық сатып алу бағдарламасын 
жалғастыру үшін республикалық бюджеттен 
«Азық-түлік корпорациясының» жарғылық 
капиталын ұлғайтуға 40 млрд теңге қаржы 
б!лінбек», – дейді Ауыл шаруашылығы 
вице-министрі Азат Сұлтанов.

АШМ !кілінің айтуынша, 2024 жылғы 
егін егуге 2,4 млн тонна тұқым қажет екен. 
Оның 92%-ы дайын, яки фермерлер 2,2 млн 
тонна жаздық дақыл қорын жинап қойған. 
Сараптамаға соның 1,4 млн тоннасы түссе, 
тексерілген к!лемінің 79,1%-ы кондиция-
ланған, демек тұқымға жарамды деп та-
нылды. Олар егу стандартының 1-ші және 
2-ші класына сәйкес келеді. Ал минералды 
тыңайтқыштар бойынша биылға қажет 
718,8 мың тоннаның 56%-ы елімізде !н-
діріледі. Олар – 400 мың тонна аммиак 
селитрасы мен аммофос сынды отандық 
!німдер. Агротехникаларға келсек, ауыл 
шаруашылығы тауарын !ндірушілерде 149,8 
мың трактор, 4,9 мыңнан астам егіс кешен-
дері, 76 мың тұқым сепкіш және 219 мың 

топырақ !ңдеу құралы бар. Олар қазір 80%-
ға дайын. Сондай-ақ арзандатылған дизель 
отынының қажеттілігі 340 мың тонна. Олар 
нарықтағы бағадан 15%-ға арзан, яки 
литріне 250 теңгеден берілетін болады.

МЕМЛЕКЕТТІК ҚАРЖЫ 
МАРДЫМСЫЗ

Одан соң с!з алған «Қазақстанның ас-
тық одағы» ЗТБ @ндіріс комитетінің жетек-
шісі Талғат Алдажаров АШМ-ның да-
йындық жұмыстарын жоққа шығарды деуге 
болады. Ол еліміздің агросекторы жыл 
сайын қаржы тапшылығынан зардап шеге-
тінін алға тартты. @йткені шаруалардың 
шығындары жеткілікті к!лемде !телмейді. 
Ал беріліп отырған қаражат мардымсыз.

«Ұлттық статистика бюросының дерек-
тері бойынша, 2024 жылы астық !ндіру-
шілерге ауыл шаруашылық дақылдарының 
негізгі 11 түрін егу үшін шамамен 864 млрд 
теңге қажет екен. Ал жыл сайын шығындар 
кем дегенде 25%-ға !сіп отыратынын 
ескерсек, биыл бұл сома шамамен 1 трлн-
нан асады деуге болады. Ендеше мемлекеттің 
к!ктемгі егіс жұмыстарына б!ліп отырған 
180 млрд теңгесі, жалпы қажеттіліктің тек 
17%-ын ғана жаба алады. Сонда жылдағыдай 
қаржыдан тапшылық болғалы тұр. Шын-
дығын айтқанда, ұзақ жылдардан жалғасып 
келе жатқан бұл ахуал еліміздің ауылшаруа-
шылық саласын пұшайман күйге сап қойды. 
Мәселен, астық !ндіруге жұмсалатын 
шығындар жыл сайын 25-40%-ға !седі. Ал 
нарықтағы астықтың бағасы !спейді. Содан 
келіп егіннің алқабы қысқарып, шығымы 
азайып келеді. Сонымен қатар сапасы да 
т!мендеп барады. @йткені !зіндік құны 
жоғары болғандықтан, отандық !нім ішкі 
нарықта да, сыртқы нарықта да бәсекеге 
қабілетсіз. Астық !ндірушілер !ндірісті да-
мыт пақ тұрмақ, қарапайым агротех ноло-
гияларды сақтауға да дәрменсіз», – дейді ол.

Талғат Алдажаровтың айтып отырған 
с!зінің жаны бар. Неге десеңіз, бидай ал-
қаптарының қысқарып бара жатқанын 
ми нистрлік !ндірісті әртараптандыру, со-
ның ішінде монодақылдарды азайту саяса-
тымен де бүркемелеуі әбден мүмкін. 
@зімізді-!зіміз қамти алатын мүмкіндігіміз 
бола тұра, сырттан астық импорттауымыз 
да к!п нәрсені аңғартса керек. Оның бір 
себебі – тұқым жетіспеушілігі.

«Бізде тұқым мәселесі !ткір тұр. @йткені 
бидай себу үшін шамамен 2 млн тонна қажет, 
бірақ кондициялық тұқымдардың нақты 
қоры 1,2 млн тонна ғана. Тапшылық – 800 
мың. Сол үшін де Үкімет тұқым ретінде 
«Азық-түлік корпорациясының» резервін-
дегі 400 мың тонна тауарлық бидайды бер-
гелі отыр. Бірақ к!п сарапшы ол жарамайды 
дейді. Себебі элеваторға сақтауға тапсыр-
ғанда олар  араласып кеткен әртүрлі сұрып-
тағы бидайлар. Яки пісіп-жетілу уақыты да, 
басқадай ерекшелігі де әртүрлі. Сондықтан 
оны себуге болмайды», – дейді «Қазақстан-
ның бидай одағы» ЗТБ @ндіріс комитетінің 
жетекшісі Талғат Алдажаров.

Оның айтуынша, к!ктемгі егістікке 
дайындықты дұрыстап жүргізу үшін қысқа 
мерзімде бірқатар проблеманы шешіп үлгеру 
қажет. Олар – 15 ақпанға дейін тұқым алуға 
ақша б!лу, соның ішінде форвардтық сатып 
алу арқылы. Диқандар ол тұқымдарды !здері 
таңдап алуы керек. Сондай-ақ тұқымды им-
порттауға салынатын Қосылған құн са-
лығынан бір жылға босату қажет. Жыл сайын 
пестицидтер алуға 90 млрд теңге к!лемінде 
тауарлық кредит беріледі. Биыл шаруаларда 
ондай мүмкіндік жоқ. Сондықтан бидай 
!сірушілерге !сімдікті қорғау құралдарын 
жеткізіп берушілер алдындағы қарызынан 
құтылуға ақша тауып беру керек. Тағы бір 
маңызды мәселе – мемлекет қарастырып 
отырған 180 млрд теңгені 500 млрд-қа дейін 
!сіру. Сонда мемлекеттік қамтуды 50%-ға 
жеткізуге болады екен. 

ПРОБЛЕМАНЫҢ ТҮБІРІ – ТҰҚЫМДА
Пробеламалар тізбегін келесі кезекте с!з 

алған «Ұлттық аграрлық ғылыми-білім беру 
орталығы» КеАҚ  басқарма т!рағасының 
орынбасары Дамир Қалдыбаев та жалғас-
тырды.

«Бүгінде елімізде бидайдың үздік 35 
сортының 16-сы ғана қазақстандық, қалған 
19-ы шетелдік. @кінішке қарай, мұндағы 
жағдай нашарлап барады, сол себеп отандық 
сұрыптар азая беруі мүмкін. @йткені 16 
сұрыптың тек бесеуі ғана таза отандық !нім, 
қалғаны аралас. Оның !зінде де олардың 
сипаттамалары ескіріп барады. Себебі ірік-
теп шығару жұмыстары жақсы жүрге німен, 
жерсіндіру жұмыстарында қиындық к!п 
болып тұр. (лемде климат қатты !згеріп 
келеді. Суы к!п жылдар бізде 30 жылда бір 
болса, қуаңшылық кезеңдер бес жылдың үш 
жылында кездесіп отыр. Сондықтан да біз 
ыстыққа т!зімді сұрыптарды іріктеп шы-
ғаруы мыз керек. Мәселен, дәл қазір бізде 
тұтастай Солтүстік Қазақстан бойынша ре-
кордтық ылғал қоры бар. Топырақ қабаты-
ның метрлік !лшемімен алсақ ол – 130-180 
мм. Оны әр сорт әртүрлі қабылдауы мүмкін. 
Тәжірибеміз к!рсеткендей, сол жерге егіл-
ген к!п пайдаланылатын шетелдік сұрыптар 
жаз уақытында жаңбыр жаумаса да 5-6 
центнер берген болса, ал біздің тұқымдар 
12-13 центнер берді. @йткені олардың та-
мыры тереңге кетеді», – деді ол.

Оның айтуынша, қазір тұқымға деген 
сұраныс Ресей тарапынан да !те жоғары 
болып тұр. Сол себепті тұқым экспортына 
тыйым салынған. Бұл – !з шаруаларымызды 
қорғау үшін керек шара. Бірақ еліміздегі 
диқандар  шетелден арзан тұқым импорттауға 
құмар боп тұр. Оның !німділігіне кепілдік 
жоқ. Сол себепті жұмсаған шығындарын 
қайтара алмай қалуы әбден мүмкін екен.

Баяндамашылардан кейін с!з алған 
Партиялық бақылау комитетінің т!рағасы 
Павел Казанцев к!ктемгі жұмыстарды жыл 
басында талқылап отырудың себебін ертерек 
қамдану мақсатымен түсіндірді. Сол кезде 
анықталған немесе пайда болған проблема-
ларға уақытында ден қоюға болады.

«Біздің аграрийлерді биыл да түрлі се-
беп тен туындаған үлкен қиындықтар күтіп 

тұр. Олар – мемлекеттік қолдаудың уа-
қытында берілмеуі, тұқым жетіспеушілігі, 
содан келіп егістік алқаптардың қысқаруы, 
агротехнологияларды сақтамау, егіннің аз 
шығуы, одан қалды !німді !ткізудегі кедер-
гілер, соның ішінде астық бағасының т!-
мендігі, оған ілес белшеден қарызға бату, 
тех никалық парктің тозуы және тағы бас-
қалар. Мұның соңы азық-түлік тауарларына 
бағаның !суіне, яки әлеуметтік кикілжің-
дерге алып келуі мүмкін. (рине, мемлекет 
бұл мәселелерді шешу үшін республикалық 
деңгейде кешенді іс-шараларды жасап 
жатқаны рас. Бірақ жергілікті жерлерде 
бюрократия, немқұрайдылық, қызметіне 
салғырт қарау, шала ұйымдастыру, баяулық 
белең алып тұр. Айталық, б!лінген қаражат 
әдетте шаруаға к!ктемнің соңында, дән егу 
нау қаны аяқталған соң жетеді. Ал бұл уақыт-
та олар несие алып, қарызға батып отырады. 
Сол себепті субсидия берудегі проблема-
ларды жою керек. Біріншіден, бұл баяулық, 
ақпараттық түсіндіру жұмыстарының кем-
шіндігі. К!птеген аграри оны қалай рәсімдеу 
керегін түсінбейді. Тіпті, рәсімдеу жүйесінің 
!зі жетілдіруді қажет етеді», – дейді Мәжіліс 
депутаты.

Бұл ретте партия кешенді түрде әрекет 
ететін болады. Тиісті мемлекеттік органдар 
бұрыннан келе жатқан жүйелі проблемалар-
дың түйінін тарқатып қана қоймай, осы 
жолы бүгінгі мәселелер де жекелеген !ңір 
немесе ауданда жергілікті жерде шешімін 
таппақ. Жер-жердегі жағдаймен танысу 
үшін !ткен аптада ПБК-нің жұмыс тобы 
Ақмола және Солтүстік Қазақстан облыста-
рында болған екен. Сол кездерде де бүгінгі 
айтылған к!птеген мәселені зерделеп қайт-
қан. Соның ішінде ірі ауыл шаруашылығы 
нысаны «Атамекен Агро» холдингіне барып 
қайтқан. 

«Сол сапарымызда к!п мәселені анық-
тадық. Соның тез шешуді қажет ететіні – 
тұқым тапшылығы. Проблеманың күр-
делілі гін айқындау үшін мысал кел тірсем, 
хол динг тің !зінің тұқым шығаратын зауыты 
бар. Бірақ соның !зінде ішкі нарыққа 
сатуға немесе экспортқа шығармақ тұрмақ, 
!з деріне тұқым жеткізе алмай отыр. Бұл 
к!к тем уақытында кейбір !ңірде егістік 
науқаны тұралап қалуы мүмкін екенін 
білдіреді.

Тағы бір мәселе, былтыр егін бітік шық-
пағандықтан, к!п фермер шығынға ұшы-
рады. Олар осы уақытқа дейін қарыз беру-
шілерімен есеп айырыса алмай отыр. Сон-
дықтан тез арада дотациялар мен субси-
диялар керек. Бірақ жаңағы айтқанымдай, 
мұндағы жұмыстар !те баяу. Шындығына 
келгенде, бұл мәселені біз былтыр мамыр 
айында к!терген болатынбыз. Бірақ «баяғы 
жартас сол жартас» күйінде қалып отыр. Бұл 
тұста бірінші кезекте ұсақ және шағын ша-
руа қожалықтарының қаржылық мәселесін 
шешу керегіне назар аудартқым келеді», – 
деді Партиялық бақылау комитетінің т!ра-
ғасы Павел Казанцев.

Жиын т!рағасынан соң !ңірлердің 
пікір-!тініштері тыңдалып, депутаттар 
баяндамашылар мен шақырылған тарап 
!кілдеріне сұрақтар қойды. Соның ішінде 
жер-жерлердегі агросала !кілдерін алаң-
дататыны бірінші кезекте қаржы екенін 
аңғардық. Ақша мәселесі шешілсе, басқа 
мәселе де шешілмек. Осы ретте с!з алған 
депутаттардың да, сарапшылардың да сын 
садағына іліккені Ауыл шаруашылығы 
министрлігі болды. Десе де, әзірге сынға 
шын к!ңілмен ден қойған ведомство !кіл-
дерін байқамадық. Ал одан қандай нәтиже 
шығарарын алғашқы соқаның дауысы, 
түреннің тартысы к!рсетпек. Десе де, партия 
оларды тырп еткізбек емес! Егіс жұмысынан 
бастап, орақ науқанына дейін министрлікті 
қадағалауда ұстайтын болады.

ШЫМКЕНТТЕГІ ДЕНДРОСАЯБАҚ ЖЕРІ 
МЕМЛЕКЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

КӨКТЕМГІ ЕГІС – 
ПАРТИЯ НАЗАРЫНДА

Алда�ы к:ктемгі егіс ж/мыстарын партия :з %ада�алауына алды. Ал оны ж1зеге асыра алма�ан мәслихатта�ы 
фракция депуттары мандатынан айырылатын болады. Б/л туралы :ткен аптада партияны! орталы% аппаратында :ткен 
«AMANAT» партиясы жанында�ы Аграрлы% сектор мәселелері бойынша республикалы% ке!ес пен Партиялы% ба%ылау 
комитетіні! бірлескен отырысында айтылды. 

Нұрлан ҚОСАЙ

Берік БЕК



Елдос СЕНБАЙ

Бердібек ҚАБАЙ

Еліміздің ауыл шаруашылығы 
саласын дамытудың тағы бір ке-
шенді тұсы – Агробанк құру. Бұл   
ту  ралы мәселе бірнеше жылдан 
бері дүркін-дүркін көтеріліп жүр.
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Жуырда Ұлттық банк басшысы Тимур 
Сүлейменов ауыл шаруашылығы саласын-
да жеке банк құруға қатысты ұстанымын 
айтты. 

«Бұл тұста, ең алдымен «Агробанк» 
дегеніміз не?» дегенді түсінуіміз керек. 
Елімізде ауыл шаруашылығын қолдаудың 
құралдары %те кең, оның ішінде Ауыл 
шаруашылығы министрлігінің %зінің суб-
сидиялау бағдарламалары тағы бар. Егер 
бұл тек ауыл шаруашылығына несие бе-
ретін тар салалы банк болса, оның то-
лыққанды банк белгілері болмайды. Де-
позиторлар ауыл шаруашылы ғындағы 
тәуекелді жүйеге әртараптандырылған, 
әмбебап банктердің мүмкіндігі жоғары 
екенін түсінеді. Банк идеясының %зі әлі 
жеткілікті түрде %ңделмеген», – деп мәлім-
деді Тимур Сүлейменов.

Агробанк жүйесі бойынша біздің елде 
тәжірибе жоқ емес. Тәуелсіздіктің алаң-
еле  ңінде «Агропромбанк» деген қар жы 
ұйымы жасақталып, бірнеше жыл жұмыс 
жүргізген. Аталмыш банк сол кезде ауыл 
шаруашылығы саласы бойынша ғана 
операцияларды іске асырып отырған 
болатын. Ғұмыры қысқа болса да біраз 
жұртқа шапағатын тигізіп үлгерген екен. 
Аталмыш құрылымды жасақтаудағы не-
гізгі мақсат – елдің агро секто рында 
Кеңес Үкіметінен қал ған мұраны сақтап 
қала отырып, саланы ілгері лету болды. 
Осылайша, %зге салалық қаржы инсти-
туттарымен бірге аталмыш банк те 1995-
1996 жылдарда банк саласындағы рефор-
мадан аман %тпеді. Құрылым таратылып, 
«Тұран 7лем банк» жүйесіне біріктірілді. 
Ауыл шаруашылығы ғылымының док-
торы К%пмағамбет Елемесовтің пікірін-
ше, біздегі салалық банктер ғұмырының 
қысқа болуы мемлекеттік бюджетке 
тәуелді  болуында. Оған нарықтағы эко-
номикалық тұрақсыздық та %з салқынын 
тигізіп отырады. 

ҚАРЖЫ ИНСТИТУТТАРЫНЫҢ 
ҚАРЫМЫ ҚАНДАЙ?

«Агропромбанк» деп аталған қаржы 
ұйымының %з жұмысын тоқтатқанына да 
30 жылға жуықтап қалыпты. Одан бергі 
уақыттың бедерінде жағдайдың оңалып 
бара жатқанын к%ріп отырғанымыз шама-
лы. Дегенмен мемлекет түрлі реформаны 
да қабылдап жатқаны белгілі. С%йтіп, ауыл 
шаруашылығы мен ауыл халқының тұр-
мысын түземекке талпынып, бірнеше 
қаржы институтын да құрып тастадық. 
Бірақ неге екені белгісіз, саланың сонша-
лықты гүлденген шағы болмапты. 

Экономист Арман Назардың айтуын-
ша, жалпы сала лық банк құру үшін «вело-
сипед ойлап та бу дың қажеті жоқ». «7уелі 
%зге елдердегі мұндай қаржы құры -
лымдарының тәжірибесін бір зерделеп алу 
керек. 7сі ресе, Швейцария мен Гер-
мания  ның, Ни дер ланд пен Жаңа Зелан-
дия ның агробанк терінен үлгі алуға болар 
еді. Ол елдерде таза мемлекеттік немесе 
аралас банк жүйесі қалыптасты. Ал ауыл 
шаруашылығы кәсіпорындарына, шаруа 
қожалықтарына арзан несие ұсыну үшін 
ауыл шаруашылығына арналған банк қа-
жет. Себебі біздің мемлекеттің негізі 
осында жатыр. Оның тиімділігі де осы 
жерде болмақ. Банк бірінші кезекте 
шаруа ларға арзан несие ұсынуы шарт», – 
дейді экономист. 

Дегенмен елімізде Ұлттық банк т% раға-
сы айтқандай, ауыл шаруашы лығын 
қаржыландыру мен несиелеу бағытында 
бірнеше қаржы институты жұмыс істейтіні 
белгілі. Солардың тағы бірі – «Аграрлық 
несие корпорациясы» АҚ. Ұйым аграрлық 
секторды кредиттеу мәселеле рімен 2001 

 лекеттік бюджет есебінен құрылған екінші 
деңгейлі банктердің бірнешеуі құр дымға 
кетіп тынды. Ал енді бірнешеуін банк рот-
тықтан аман алып қалу үшін тағы да қазы-
надан қыруар қаржы құйылды. Сол қаржы 
институттарының қалай бол са солай та-
ратқан ақшасы осы күнге де йін толық 
жиналмай отырғаны тағы бар. 

«Үкіметке жолданған ұсыныста елі -
міздегі агарлық қаржы ұйымдарын, оның 
ішінде «ҚазАгроҚаржы» ұйымын банкке 
айналдыру туралы тармақ қостым. Себебі 
аталмыш институттар еліміз дегі ахуалды 
түгел біледі. Тіпті, шаруашылықтармен 
тіке  лей байланыс орнатып қойған. Тек 
мүмкіндігін кеңейтіп, банк ретінде жа-
сақтасақ, дайын жүйесі бар құрылым жұ-
мыс істеуіне жеңіл болары с%зсіз. 7йт пе  -
генде, жаңадан банк құрып, оны жүйелі 
түрде нарыққа енгізуге қазынадан қа ра -
жатпен қоса талай уақыт та сарқылмақ», – 
дейді, мәжілісмен Мұрат Ергембаев.

Былтырғы жылдың соңында Ақт%бе 
облысының шаруалары Ауыл шаруашы-
лығы министрлігі мен «Бәйтерек» холдин-
гі %кілдерінің қатысуымен %ткен жиын да 
Аграрлық несие корпорациясы мен «Қаз-
АгроҚаржы» акционерлік қоғамын қайта 
құруды ұсынған болатын. Талқылау бары-
сында Агробанк мәселесі тағы да к%-
теріліп, халықтың түрлі сауалының астын-
да қалған Ауыл шаруашылығы министр-
лігінің %кілдері министрліктің бұл мәсе-
ленің к%птен бері тал қыланып келе 
жатқанын тілге тиек ете отырып, басқа 
мемлекеттік органдар мен мүдделі тарап-
тардың жағынан қолдау тапса, ауыл ша-
руашылығы министрлігі іс жүзінде банк 
құруды жүзеге асыру ға кірісуге дайын 
екенін мәлімдеген. 

«Қазір несие беретін ұйым к%п. Олар 
шаруаның мүддесін ойламайды. Қайта 
ша руалардың есебінен еселеп та быс табу-
ды к%здейді. Шаруалар – әуел ден қа ғаз-
құжатқа қырсыз қауым. Соны жақсы бі -
ле     тіндер оларды тақырға жиі отырғызып 
кетіп жатыр. Сон дықтан дәл қазіргі шақта 
Қазақстанға Агро банк қажет. Ауыл шаруа-
  шы лығы – экономиканың драй вері. Де-
мек, осы бағыттағы жаңа шыл   дық   тардан, 
озық тәжірибелерден теріс айналмаған 
дұрыс. Болашақта сала лық банк құрылып 
жатса, ол басқа банк тер секілді пайда үшін 
емес, ауыл шаруа шы лы  ғын дамыту мүд-
десін биік қоюы шарт», – дейді ауыл ша-
руашылығы ғы лым дарының докторы 
К%пмағамбет Елемесов.

Осы тұста елімізде бизнесті қолдау 
мақ сатындағы түрлі холдингтің дені жал-
пы %ндіріс процесін ұйымдастыруға емес, 
тек ауыл шаруашылықтарын қаржы    -
ландыруға бағытталып отырғанын айта 
кету керек. 

Қазақ станда Агробанк құру мәселесі 
әлі де к%теріле бермек. Олай дейтініміз, 
сала жүйелі әрі ықпалды бір қаржылық 
қолдауға зәру. Демек, бұған қатысты нақ-
 ты шешім қабылданар сәт жақындап келе 
жатыр.

жылдан бері айналысып келеді. 2026 
жылға қарай корпорация АFК субъек-
тілері мен жеке қаржы институттарының 
құзыретін арттырып, қаржыландырудың 
тұрақты және қолжетімді жүйесін дамыту 
жолымен агро%неркәсіптік кешенді инду-
стрияландыруға, оның қарқынды дамуы-
на және әртараптандыруға ықпал ететін 
қызметтің тиімді моделін жүзеге асырмақ 
екен. Бір айта ке тетіні, Аграрлық несие 
корпорациясы соңғы 3 жылда 1 трлн тең-
геден астам сома мен елдегі 50 мың фер-
мерді қаржыландырған. Сонымен қатар 
жыл сайын несиелеу к%лемін ұлғайтып, 
фермерлердің %з жобаларына қаржыны 
к%бірек тартуларына мүмкіндік жасай 
бермек. Корпорация 2023 жылға қаржы-
ландыру к%лемін 330 млрд теңге деңгейін-
де жос пар   лағанмен, бұл соманы 370 млрд 

теңгеге дейін ұлғайтқан. Демек, қаржы 
институттары бекер қарап отырмаған 
сыңай лы. Қолдан келгенше шешімін та-
уып жатыр. 

ҚАЗЫНАДАН ҚАРАЖАТ 
ҚҰЮ ТИІМСІЗ

Еліміздегі кейбір экономистердің уә-
жі бойынша, аграрлық саладағы қаржы 
институттары мемлекеттік қазынаға тә-
уел ді болғандықтан, %здерінің жобалары 
мен несие тетіктерін ұсына алмайды, 
қар  жы қазынанікі болғандықтан міндет-
ті түрде жалтақтап отырады. Шынымен 
де, «Қазаншының %з еркі, қайдан құалақ 
шы ғарса» деген мәтел осы тұста тілге ора-
лады. 

«Менің ойымша, аграрлық салада жұ-
мыс істеп жатқан ҚазАгроҚаржы сын ды 
институттарды агробанк етіп жасақтап, 
арнайы лицензия беру керек. Сол кезде 
мемлекеттің қаражатына байланбай, %з-
дері шетелден қаржы тарта алатын болады. 
Одан б%лек, біздің жүйеге несиелеудің 
түрлі тетігін енгізуі мүмкін. Жалпы, «Агро-
банк» құру туралы Үкіметке ұсы ныс 
бердік. Тіпті, бірнеше рет отыры сы да 
болды. Бірақ Үкімет мүшелері банк ке 
құйылған қаржының игерілуі мен оның 
қайтарымына байланысты қиындықтар 
туындайтынын к%лденең тартып отыр», – 
дейді Парламент Мәжілісінің депутаты, 
Қаржы және бюджет комитетінің мүшесі 
Мұрат Ергешбаев.

Үкіметтің мұнша сақтануында да мән 
бар сияқты. Расын айтқанда, елімізде мем-

АЛПАУЫТ КОРПОРАЦИЯАЛПАУЫТ КОРПОРАЦИЯ  
АГРАРЛЫҚ САЛАНЫ АЛҒА СҮЙРЕЙ МЕ?АГРАРЛЫҚ САЛАНЫ АЛҒА СҮЙРЕЙ МЕ?

(Басы 1-бетте)

Қолданыстағы даму жоспарында 
Азық-түлік корпорациясына қазақ асты-
ғын %ткізетін басты нарық ретінде Fзбек-
станда сауда %кілдігін, сондай-ақ қазақ -
стандық бизнестің қатысуымен астық 
қа был дау кәсіпорнын және диірмен кеше-
нін ашу» жүктелген болатын. Алайда Fз-
бек   станның, бүкіл Орталық Азияның на-
ры ғынан Қазақстанды Ресей ығыст  рып 
шы ғаруда. Санкциядан оқшауланған Мә с-
кеу ұшан-теңіз астығын %ткізер басқа 
нарықтардан айырылды. Содан онысын 
арзан болса да, біздің аймаққа жанталаса 
%ткізіп жатыр.

Қазіргі даму жоспарында Қытайға 
«астық %ткізудің басқа стратегиялық на-
рығы, перспективалық нарығы» деген 
мәртебе берілген. Оған да күмән туды. 
Жуырда Қазақстаннан Қытайға бидай 
экспорты қайтадан тоқтатылғаны мәлім 
болды. Бұған шың елінің %з аумағында 
қазақстандық пойыздардың вагондарынан 
жүкті түсіруге басымдық бермей, кезекті 
кейін ысыра беруі себеп к%рінеді. 

Осыған байланысты ҚТЖ 2024 жылғы 
4 қаңтардан бері екі ел шекарасындағы 
«Достық» стансасы бағытында астық ж%-
нелтуге тыйым енгізуге мәжбүр болды. 
Салдарынан Қазақстан жағында астық 
артылған 60 теміржол құрамы қаңтарылып 
тұр. Бұдан б%лек, Қытай территориясында 
10 тәуліктен астам уақыттан бері қа-
зақстандық 564 вагон жатып қалды. 

ҚХР әлдебір әкімшілік мәселелер 
туындағанын сылтауратып, жүкті ол ва-
гондардан тапсырыс бергендерге түсіртпей 
қойыпты. Сондықтан Үкімет басшысы-
ның орынбасары Серік Жұманғарин ал-
дағы күндері к%ршінің меморгандары 
%кілдерімен келісс%з жүргізу үшін Қытай-
ға аттанады деп жоспарланған. 

Ал «Азық-түлік келісімшарт корпора-
циясы» ұлттық компаниясының даму 
жоспарынан Fзбекстан, Қытай деген си-
яқты нақты елдердің аттары жойылады. 
Оның орнын «перспективті нарықтар» 
басады.

«ҚР мен ҚХР арасындағы шекараның 
жабылуы, Ресей және Украина арасын-
дағы қақтығыс т%ңірегіндегі халықаралық 
жағдай, Орталық Азия нарығында Ресей-
дің баға демпингі сияқты сыртқы фактор-
лар белгілі бір %ткізу нарықтарында ж%-
нелту к%лемін болжауға мүмкіндік бермей-

ді. Сондықтан стратегиялық %ткізу на-
рықтарының атауы б%лінісінде астықты 
тиеп-ж%нелту к%лемі бойынша егжей-тег-
жейлер алынып тасталды», – деп түсін-
дірді жоба авторлары.

Геосаяси жағдайдың %згеруі Үкіметті 
орындалмауы мүмкін мақсат-міндеттер-
ден бас тартуға итермеледі. 

100 МЛРД ТЕҢГЕ 
ҚАЙДА ЖҰМСАЛАДЫ?

7йткенмен, құжаттың нарықты дүр-
ліктірген жаңалықтары басқа. Ол жүзеге 
асса, Азық-түлік корпорациясы монопо-
лиске айналмақ. Осы мақсатта ол экспорт-
тық тауарларды %ндіруге жәрдемдесу 
құралдары мен тетіктерін иеленеді. Fзге 
нарықтарға кіру кедергілерін азайту үшін 
Қазақстан атынан шетелдік мемлекеттік 
органдармен келісс%здер жүргізу, жат-
жұрттарда экспорттық арналарды құру, 
эспорттаушыларға %німді ілгерілетуге 
жәрдемдесу сияқты жаңа құзырларға қол 
жеткізеді. 

«Азық-түлік келісімшарт корпорация-
сы» қазақстандық астықты импорттаушы 
елдерде %з %кілдіктерін ашады.

Корпорация тағы бір салада монопо-
лист болады: «Fңірлердің азық-түлік және 
жемдік астыққа қажеттілігін қамтамасыз 
ету: 2024–2030 жылдар аралығында – 
100%» деген нысаналы мақсаты белгілен-
бек. 

Сонымен бірге корпорация басқа да 
мандаттарды олжалайды. Ауыл шаруа-
шылығы %німдерін %ндіруді қолдау үшін 
Азық-түлік келісімшарт корпорациясы 
ауыл шаруашылығы %ндірушілеріне «к%к-
темгі егіс жұмыстарын жүргізу үшін бел-
гіленген бағадан 70% м%лшерінде аванс 
т%лей отырып, жеңілдікті шарттармен 
(пайызсыз қаржыландыру және қатты 
кепілге қойылатын талаптардың болмауы) 
АШТF-ні қаржыландыратын болады».

АШМ отандық астықты жаһандық 
«базарға» жеткізу және %ткізу жұмыс тарын 
орталықтандыруды, басқаша айтқанда 
монополияландыруды ұсынып отыр. 

«Қазақстандық нарық қатысушылары-
ның сыртқы нарықтарға қол жеткізуі 
бойынша үйлестірілген іс-қимылдарын 
қамтамасыз етуге бағытталған орта-
лықтандырылған жұмыс шеңберінде 
«Азық-түлік келісімшарт корпорациясы» 

арқылы %тетін астық экспортын біртіндеп 
ұлғайту қажет. Оның экспорттағы үлесі 
50%-ға жеткен кезде корпорация Қазақ-
станның Бірыңғай экспорттаушысының 
функцияларын орындай алады. Оны 
2  кезеңмен жүзеге асыру жоспарлану-
да», – деп дәйектеді министрлік.

Бірінші кезеңде «Азық-түлік келісім-
шарт корпорациясы» шағын және орта 
фермерлер %ндіретін астықтың экспорт-
тық партияларын %з қолында шоғырлан-
дырып, оны сыртқы нарықтарға %зі %ткі-
зетін болады. Сыртқы нарықтарда сатып 
алушыларды іздеумен де корпорацияның 
%зі шұғылданады. Ол сатып алушы мен 
сатушы үшін кепіл-гарант қызметін атқа-
рады. Осылайша, корпорация фермерлер-
ге экспорттық нарықтарға шығуға және 
ауыл шаруашылығы %німдерін тиімді 
бағамен сатуға к%мектеспек. Бірақ ұсақ 
ойыншылармен шектелмейді.

Екінші кезеңде «Азық-түлік келісім-
шарт корпорациясы» отандық астықтың 
бүкіл к%лемін сатып алып, оны шетелге 
орталықтандырылған түрде экспорттауды 
жоспарлауда. Министрліктің пайымда-
уынша, бұл үшін корпорация арқылы 
%тетін экспорт к%лемін арттыру керек 
және оған берілетін қаражатты ұлғайту 
қажет. Тиісінше, ұлттық компанияға 
биылдан бастап миллиардтар тасқыны 
арна тартуы мүмкін.

ШИКІЗАТ ЕМЕС, ДАЙЫН �НІМ 
ЭКСПОРТЫ МАҢЫЗДЫ

Нәтижесінде, осы онжылдықта, 
2030 жылға қарай «Азық-түлік келісімшарт 
корпорациясын» Қазақстан шығаратын 
бірқатар ауыл шаруашылығы %німін экс-
портқа ілгерілететін және экспорттаушы-
ларға жәрдемдесетін мемлекеттік монопо-
лиске айналдыру к%зделген.

Аграршылар, ауыл шаруашылығы 
%німін сыртқа экспорттаушылар Үкіметтің 
бұл жоспарын құптамады. Қазақстанның 
майлы дақылдарды %ңдеушілері ұлттық 
қауымдастығының т%рағасы Ядыкар 
Ибрагимов құжаттың шикі тұстарын, 
олқылықтарын айтып берді. 

– Біріншіден, перспективті шетелдік 
нарықтарда Азық-түлік корпорациясы-
ның Сауда %кілдіктерін ашу мемлекеттік 
бюджеттің емес, корпорацияның %зінің 
таза табысы есебінен жүзеге асырылуға 
тиіс. Fйткені бұл ел бюджетіне салмақ 
түсіреді әрі %з шикізатын немесе дайын 
%німін жаһандық нарықтарда %з бетінше 
ілгерілетіп жүрген отандық компаниялар-
ды тең емес жағдайда қалдырып, бәсеке-
лестікті  жояды. Екіншіден, АШМ 

перспек тивті шетелдік нарықтарда корпо-
рацияның астық қабылдаушы кәсіпорын-
дарын, диірмен кешенін салуды жос пар-
лау да. Қазақстанның астық және дәнді 
дақылдар бойынша %ңдеу қуаттылықта-
рын, яғни кәсіпорындарын к%рші мемле-
кеттерге к%шіруінің теріс тәжірибесі бол-
ды. Салдарынан отандық ұн тарту саласы 
күйреді, – деді Я.Ибрагимов.

Қауымдастық басшысы мұндай 
жоспарды отандық %ңдеу саласын %з 
елімізде дамытуға т%нген сын-қатер деп 
бағалады. 

«Бұл ұлттық азық-түлік қауіпсіздігіне 
нұқсан келтіруі және Президенттің %з 
Жолдауында қойған тапсырманы – алдағы 
үш жылда агро%неркәсіп кешенінің %нім-
дерін %ңдеу үлесін 70%-ға дейін жеткізу 
міндетін орындауды жарға жығуы мүмкін. 
Азық-түлік корпорациясы бұған дейін бар 
күш-жігерін республикада ауыл шаруа-
шылығы %німдерін %ндірудің, сақтаудың 
және %ткізудің толыққанды желісін құру, 
сондай-ақ бағаның %суін тежеу үшін ин-
тервенцияларды жүзеге асыру, к%ктемгі 
дала жұмыстарын, күзгі орақ науқанын 
қолдау сияқты салаларға шоғырландырып 
келді. Алда оған ауыл шаруашылығы %нім-
дерін, соның ішінде бидай экспортын 
жаһандық нарықта ілгерілету сияқты ірі 
міндеттер жүктелмек. Бар аңсары соған 
ауады», – деп ескертті сарапшы. 

Сарапшылардың пікірінше, корпора-
цияның бидай экспортын қуатты ілгеріле-
ту, бұл үшін логистиканы – тасымал мен 
қоймалауды арзандату, теміржол құрамда-
рына тиеуде басымдық беру және басқа да 
қолдау шаралары Президенттің бидайды, 
майлы дақылдарды және басқасын шикі-
зат түрінде сатпай, 70%-ға дейін %ңдеу, ең 
құрығанда, ұн, сұйық май сияқты дайын 
%нім түрінде %ткізу тапсырмасына қайшы 
келеді. Оның орнына корпорация қо-
сылған құны жоғары болатын %ңделген 
%німдердің экспортын қолдауға ден қой-
ғаны абзал.

7йтпесе, үш жыл қатарынан жиған 
ре кордтық мол астығын қайда жіберерін 
біл мей дағдарған Ресей Қазақстанның 
дәс түрлі нарықтарын шикізатпен мелдек-
тете молықтырып, бағаны жаппай арзан-
датты. Соның кесірінен Қазақстан да 
бидайын, %зге шикізатын арзан %ткізуге 
мәж бүр. «Аттыға ерем деп жаяудың таңы 
айырылыпты» дегеннің кері келмес үшін 
еліміз шикізат экспорттауда Ресеймен 
бақ та ласуға тырыспай, басқа жолды 
таңдағаны, яғни %ңдеп, дайын %нім шыға-
руға к%шіп алғаны ж%н. Оның табысы да 
к%бірек.

Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
түсіндіруінше, сарапшылар қоғамда-
стығының сын-ескертпелері ескеріліп, 
даму жоспары тағы пысықталады. Ал %ң  -
деуге қатысты Мемлекет басшысы қой  ған 
міндетке сәйкес, Азық-түлік кор порация-
сы бірте-бірте монодақылды, яғни бидай-
ды қаржыландыру к%лемін т%мендетіп, 
%зге дақылдарды қолдауды арттырады.

ÀÃÐÎÁÀÍÊ:ÀÃÐÎÁÀÍÊ:
КҮДІККҮДІК

ҮМІТҮМІТ
пен



Жыл басталысымен көктемгі су тасқынына қызу дайындық 
бас та лып жатады. Жауапты министр лік тер ұзын-сонар 
баяндамалар жасап, алдағы болар апатты жағ   дайларға 
дайындықтарын пы    сықтайды. Дегенмен барлығы нә      ти   желі ме? 
Қазгидрометтің алдын ала жасаған болжамына сәйкес, елі  -
міздің көптеген өңірінде қаңтар және ақпан айларында ауа 
тем пературасы климаттық нормадан 1-2°С жоғары, жауын 
шашын мөл шері де нормадан жоғары болады деген болжам 
бар. Бұл ретте, 5  өңір  дегі аумақтарда қардың тү суі 70%-ға 
дейін, 12 өңірде 90%-дан астам болуы мүмкін. Ендеше биыл су 
тасқынына дайындық қан дай деңгейде?
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Су тасқыны жағдайының қиын дауына жедел ден қою 
мақ сатын да 39 мыңнан астам адам, шамамен 11 мың 
бірлік техника, 500-ден астам жүзу құралдары және 

3 мың нан астам мотопомпалары бар азаматтық 
қорғаудың мемлекеттік жүйесінің күштері мен құрал-

дары ның арнайы топтары құрылды.

ТАСҚЫН СУ,ТАСҚЫН СУ,  
СЕНДЕ БІР МІН БАР...СЕНДЕ БІР МІН БАР...

Ай туынша, қолда бар 1,5 мыңнан 
астам гидротехникалық құрылы-
стардың 300-ге жуығына қауіп 
т�нуі ықтимал, олардың к�пшілігі 
халықты жергілікті құлақтандыру 
жүйелерімен жабдықталмаған.

Су тасқынына дайын болмау 
салдарынан арналардың толып 
кетуі және олардың бұзылуы се-
бепті жолдарды су басу проблемасы 
туындап, к�лік қозғалысының 
үзілуіне және жекелеген елді ме-
кендердің оқшаулануына әкелетіні 
рас. Мәселен, 2023 жылдың жел-
тоқсанында және биылғы 1 қаңтар-
да Қостанай және Батыс Қазақстан 
облыстары автожолдарының шай-
ылуы мен к�шелердің су басуының 
2 фактісі болыпты. 

Су тасқыны жағдайының қиын-
дауына жедел ден қою мақ сатын да 
39 мыңнан астам адам, шамамен 
11 мың бірлік техника, 500-ден 
астам жүзу құралдары және 3 мың-
нан астам мотопомпалары бар аза-
маттық қорғаудың мемлекеттік 
жүйесінің күштері мен құрал дары-
ның арнайы топтары құрылды.

СУ ТАСҚЫНЫ ҚАУПІ БАР 
УЧАСКЕЛЕРДІҢ САНЫ 

1,2 ЕСЕГЕ АЗАЙҒАН

Былтыр қараша айында су тас-
қыны кезеңіне дайындалу мақса-
тында барлық гидротехникалық 
тірек құрылысына бассейндік инс-
пекция, Т�тенше жағдайлар депар-

қазіргі уақытта гидротехникалық 
құрылысқа к�п факторлы зерттеу 
жүргізу және республикалық мен-
шіктегі 206 объектіге б�геттердің 
қауіпсіздігі декларациясын алу 
қажеттігі туралы �зекті мәселе 
туындап отырғанын айтқан еді. 
«Бүгінде 22 нысан бойынша к�п 
факторлы зерттеу жүргізілді және 
республикалық меншіктегі 15 ны-
сан бойынша, оның ішінде 2023 
жылы – 11 нысан бойынша к�п 
факторлы зерттеу арқылы қа-
уіпсіздік декларациялары алын-
ды», – дейді министр. Оның мәлім-
деуінше, 2024 жылы 34 гидротех-
никалық құрылысы бойынша к�п 
факторлы зерттеу �ткізуге, 38 ны-
сан бойынша қауіпсіздік деклара-
циясын әзірлеуге – 1,5 млрд теңге 
қаражат жоспарланып отыр. Бұдан 
б�лек, бүгінде Министрлік жоба-
лық к�лемі 100 млн кубокилометр 
суды құрайтын 54 ірі су қоймасы 
бойынша күнделікті мониторинг 
жүргізіп отыр. Бүгінде аталған су 
қоймаларының к�лемі 113,3 млн 
кубокилометрді құрайды. 2024 
жылғы 1 қаңтардағы жағдай бой-
ынша 62,9% немесе 71,3 млн кубо-
километрі толтырылды, жобалық 
қуаттың бос қалдығы 42,5 млн ку-
бокилометр немесе 37% қосымша 
суды қабылдауға мүмкіндік береді. 
Қалған су қоймалары бойынша 
күнделікті мониторинг жүргізіледі, 
олардың орташа толымдылығы 
шамамен 30-50%.

Ал К�лік  министрі Марат Қа-
рабаевтың мәлімдеуінше, респу-
бликалық автожолдар бойынша су 
тасқыны қаупі бар 396 учаске, 
68 к�пір және 768 су �ткізу құбыр-
лары анықталған.  Жалпы, соңғы 
3 жылда су тасқыны қаупі бар учас-
келердің саны 1,2 есеге азайған. 
Кел тірілген ақпаратқа сүйенсек, су 
тасқынына қарсы шамамен 2 мың 
500 текше метр тау тастар мен 8 мың-
нан астам кондициялық емес темір-

СИРЕК МЕТАЛЛСИРЕК МЕТАЛЛ

Былтыр Батыс Қазақстан облы-
сында 210 тұрғын үй, Ақт�бе облы-
сында 89 тұрғын үй, Қостанай об-
лысында 44 тұрғын үй су астында 
қалса, бұл ретте Ақт�бе және Батыс 
Қазақстан облыстарында 46 тұрғын 
үй тұруға жарамсыз деп танылған 
екен. Нәтижесінде, Ақт�бе облы-
сының әкімдігі 24 үй тұрғызса, 
Батыс Қазақстан облысында 
16 үй салынды. Жалпы, 1,3 млрд 
теңге жұмсалып, әжептеуір шығын 
келтірген. 

Жуырда аталған мәселеге қа-
тыс ты Т�тенше жағдайлар мини-
стрі Сырым Шәріпханов 2023 
жылғы 26 желтоқсанда 2021-2023 
жылдарға арналған су тасқынына 
қарсы іс-шаралардың жол карта-
сын орындау қорытындылары ту-
ралы Ведомствоаралық мемлекет-
тік комиссияның жоспардан тыс 
отырысы �ткенін мәлімдеп, бүгін-
де жоспарланған іс-шаралардың 
жартысынан астамы немесе 57,7%-
ы іске асырылып, қалған 92 іс-ша-
ра орындалып жатқанын айтқан 
еді. Ал Су ресурстары министрлігі 
болса, Ақмола облысында Есіл су 
реттегішін салу бойынша жобалау 
сметалық құжаттамаларын әзірлеп 
жатқанын хабарлады. Былтыр тал-
дау нәтижесіне сәйкес, негізінен 
ойпатты жерлерде салынған, сон-
дай-ақ су қорғау белдеулерінде 
және �зен арналарына жақын ор-
наласқан үйлер су астында қалған. 
Мәселен, бұл Қостанай облысы 
Қарамырза аулындағы Тімтуір 
�зенінің жағасында орналасқан 
тұрғын үйлердің су басуы бірінші 
жыл емес. Былтыр Батыс Қазақ-
стан облысында Шыңғырлау �зені-
нің су деңгейі күрт к�терілуіне 
байланысты, жанында орналасқан 
Кентүбек және Бақтыарал ауылда-
рында үйлердің су басуы болған. 
Сонымен қатар Түркістан облысы 
Арыс қаласындағы су басқан тұр-
ғын үйлер су қорғау белдеулерінің 
аумағында орналасқан және Ақт�-
бе облысының Қобда ауылындағы 
үйлер ойпатты б�лігінде салынған. 
Т�тенше жағдайлар министрі 
қазіргі уақытта ғимараттарды 
су қорғау белдеулеріне орналасты-
ру – барлық жерде мәселе екенін 
айтып, елді мекендерді су басу се-
бептерінің тағы бірі – гидротехни-
калық құрылыстардың бұзылу 
ықтималдығы екенін атап �тті. 

Қазақстанда бес мыңнан астам барланбаған кен орны бар. Қаражат көзі табылса, 
әлемдік нарыққа қажет пайдалы қазбаның бірнеше түрін игеруге мүмкіндік туады. 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 19 қаңтарда Италияға ресми сапарында 
бизнес-қоғамдастық өкілдерімен кездесіп, шетелдік компанияларды осы бағытта 
ынтымақтастық орнатуға шақырды.

«Бүгінде біз Еуропа Одағына мүше елдердің 
экономикасына қажетті ең маңызды 34 шикізаттың 
19 түрін �ндіреміз. Қажетті инвестиция болса, ко-
бальт, вольфрам, литий сияқты пайдалы қазбалар-
дың 9 түрін игеруге болады, – деді Қ.Тоқаев.

Соңғы жылдары әлем нарығында бағалы метал-
дарға сұраныс еселеп артып келеді. Сарапшылардың 
болжауынша, алдағы 2-3 жыл ішінде дүниежүзінде 
литий элементіне деген қажеттілік екі есе к�бейсе, 
кобальт 70%-ға қымбаттауы мүмкін. Сол себептен 
де бағалы металдарға қазірдің �зінде «жаңа заман-
ның мұнайы», «екінші алтын» деген атау беріліп, 
айдар тағылып үлгерді. 

Ашық дерек к�здерінде осмий-187 элементінің 
бір грамының биржадағы құны 10 мың доллардан 
басталады. Калифорния металының бағасы одан да 

қымбат, 1 грамм изотоп 4 млн доллар шамасында 
деп жазылып жүр. Яғни, келешекте мұнайдың ор-
нын басар металдардың әлеуетті нарығы айқында-
лып та қалғандай. 

Мемлекет басшысы былтыр халыққа Жолдауын-
да сирек кездесетін осынау қазба байлықты игеруге 
басым бағыт беріп, Үкіметке 2026 жылға қарай 
зерттелетін аумақты 2,2 млн шаршы шақырымға 
дейін ұлғайту ж�нінде міндеттер қойды. Геология-
лық барлау жұмысын кеңейту �ндіріс к�лемін ар-
тырып қана қоймай, жаңа жұмыс орындарын құру, 
экономиканың дамуына айтарлықтай ықпал етеді 
деп күтіліп отыр. 

Сонымен сирек металл дегеніміз не? Оған қан-
дай металл түрі кіреді? Экономикада қолдану бағыт-
тары бойынша металдар қара, түсті және бағалы 
металдар болып үшке б�лінетіні баршаға белгілі. 
Техника ғылымдарының докторы, академик Марат 
Бітімбаевтың айтуынша, «сирек металдар» термині 
ХХ ғасырдың 20-жылдарында пайда болған. 

«Жалпы, бағалы металдарды сирек металдар 
және сирек жер металдары деп екіге б�ліп қара-
стырады. Шетелде сирек металдарды «аз таралған 
металдар» (Less Common Metals) деп те атайды. 
Себебі олардың дені сирек кездеседі әрі к�бінесе 
жер қыртысында шашыраңқы (орта есеппен 16 
шақырым тереңдікке дейін) орналасады. Сон-
дықтан оны шикізаттан б�ліп алу, таза күйінде 
алудың �зіндік технологиялық қиындықтары 
бар», – дейді ғалым.

Pнеркәсіп және құрылыс министрлігінің Гео-
логия комитеті ұсынған ақпаратқа сүйенсек, Қа-
зақстанда дәл қазіргі сәтте мемлекеттік есепте сирек 
жер металдары орналасқан 15 кен орны анықталған. 
Түркістан, Қостанай, Маңғыстау және Шығыс 
Қазақстан облыстарындағы бұл учаскелерде бүгінде 
барлау, іздестіру жұмыстары жүргізіліп жатыр.

Марат Жақыпұлының түсіндіруінше, сирек ме-
талдардың техникалық кластарға жіктелуі физика-
лық-химиялық қасиеттерінің жақындығына, �ндіріс 
технологиясының ұқсастығына орай жасалады. 
«Олар 98 металдың ішінде 68 металл болып, бірнеше 
топқа б�лінеді. Мәселен, жеңіл сирек металдар то-
бына литий, цирконий, гафний, ванадий, ниобий, 
тантал, молибден, вольфрам жатса, шашыраңқы 
топқа – галлий, индий, таллий, германий, селен, 
теллур, рений кіреді. Ал сирек жер металдары тобы-
на жататындар – скандий, иттрий, лантан, карий, 
неодим, прометий, еуропий, гадолиний, тербий, 
диспрозий, гольмий, эрбий, тулий, иттербий, люте-
ций деп б�лінсе, радиоактивті топқа – фракций, 
радий, актиний, торий, протактиний, уран, плутоний 
және зертханаларда адам жасанды түрде жасаған 
басқа трансуран элементтері, полоний және техне-
ций деген түрлері жатады», – дейді ол.

Геология комитетінің дерегінше, республикада 
вольфрамның баланстық қоры – 2,2 млн тонна 
шамасында. Ал молибден – 1 млн тонна, литий – 
75,6 мың тонна, тантал – 4,6 мың тонна, ниобий – 
28,1 мың тонна, берилий – 58 мың тонна. Комитет 
жолдаған деректе ұсынылып отырған сирек метал-
дардың шикізат базасы бары айтылған. 

Бүгінде Қазақстанда пайдалы қазбалар қорла-
рының мемлекеттік есебінде литий оксидінің қоры 
6 кен орнында – Юбилейный, Жоғарғы Баймырза, 
Бакен, Ахметкино, Медведка, Ахмировкада кезде-
седі. Ал осмий оксиді Жезқазған, Итауыз мыс кен 
орнында �ндіріледі. «Аталған кен орындарында 
осмийі бар мыс кендерінде ілеспе �ндіруді «Қазақ-
мыс» АҚ жүргізеді. Қазақстанда осмий-187 изото-
пын �ндірумен «Жезқазғанредмет» РМК айналы-
сады. Одан б�лек, құрамында тантал бар 17 кен 
орны, оның ішінде ілеспе ниобийі бар 13 кен орны 
анықталған. Оның негізгі үлесі Шығыс Қазақстан-
ның сирек металды пегматит кен орындарына және 
Солтүстік Қазақстандағы Сырымбет кен орнына 
тиесілі қорлардың шамамен 80%», – делінген ко-
митет жолдаған мәліметте.

Дегенмен бұл нақты к�рсеткіш емес. Себебі кен 
орындарындағы үйінділердегі металдар құрамы мен 
�зге пайдалы қазбалардан ілеспе жолмен алынатын 
сирек металдар к�лемінің есебі толық түгенделген 
жоқ. Геологтер литий мен �зге де сирек элемент-
тердің едәуір қорлары орталық және Оңтүстік Қа-

зақстанның байыту фабрикалары мен кен орында-
рының және Шығыс Қазақстанның сирек кезде-
сетін металл кен орындарының үйінділері (отвал) 
мен «үйінді құмдарында» шоғырланғанын айтып 
отыр. 

Айта кетейік, дүниежүзінде литий қоры бойын-
ша бірінші орын Боливия мемлекетіне тиесілі. 
2023 жылғы деректе Боливияда барланған литий 
металы – 23 млн тонна. Одан кейінгі тізбекте Ар-
гентина – 19,3 млн тонна, Тайланд – 14,8 млн 
тонна, Чили – 9,6 млн тонна, Аустарлия – 6,4 млн 
тонна, Қытай (5,1 млн тонна) тұр.

Дәл қазір аса бағалы металдардың әлемдік на-
рығын Қытай �з бақылауында ұстап, нарыққа ірі 
жеткізуші мемлекет атанып отыр. Отқа т�зімді, 
электр машиналары �ндірісінде кеңінен пайдала-
натын сирек металдар соңғы жылдары әскери-�-
неркәсіп кешен үшін де таптырмас шикізатқа ай-
налған. Vсіресе, Еуропалық Одақ елдерінің аталған 
металға деген сұранысы жоғары. Естеріңізде болса, 
былтыр маусым айында Қазақстанға ресми сапар-
мен келген Германия президенті Франк-Вальтер 
Штайнмайер сирек жер металдарын �ндіруге ғана 
емес, қайта �ңдеу мен экспорттау үшін де Қа-
зақстанға к�мектесуге әзір екендерін жеткізді. 
Осыдан-ақ батыс елдері үшін бағалы металдың 
маңызы жоғары екенін байқауға болатындай.

Академик Марат Бітімбаев кен орындарына 
геологиялық барлау жүргізу ісінде ұрпақтар арасын-
дағы байланыс жиі үзілетініне қынжылыс білдіреді. 
Ғалымның айтуынша, литий, вольфрам, молибден, 
титан, циркония, ванадий, сирек жер металдары, 
сондай-ақ мырыш, қорғасын бойынша сирек ме-
талдар қоры бойынша іздестіру және барлау жұмы-
старын тыңғылықты жүргізу үшін Қ.Сәтбаев атын-
дағы Геология ғылымдары институтының әлеуетін 
пайдалану қажет. «Біріншіден, бағалы металдарды 
барлау үшін елімізде әлі де перспективасы жоғары 
аумақтар бар. Барлау принципіне орай, ол жерлер-
ге жаппай шетелдік компанияларды тартудың қа-
жеті жоқ, ондай жағдайда к�п нәрсені жоғалтуымыз 
мүмкін. Екіншіден, шетелдік геологтер келетін кен 
орнынан жаңа кен к�здері табылса, ол компаниялар 
меншік құқығын иеленетін болады. Ал біз болашақ 
дивиденттерден айырыламыз. Үшіншіден, Қа-
зақстан геологтерінің қорында бағалы металды 
арзанырақ жолмен әрі тезірек алуға к�мектесетін 
к�птеген қызықты ақпарат бар. Мұны барлап, зер-
делеу шетелдіктердің к�п уақытын алады және 
олардың жұмысы мемлекетке әлдеқайда қымбатқа 
түсуі мүмкін. Т�ртіншіден, егер алғашқы іздестіру 
мен барлауды қазақстандықтар жүргізетін болса, 
ескі кадрларды да, жоғары оқу орындарының түлек-
терін де жұмысқа орналастыруға болады және ол 
қажет. Бұл таукен саласындағы сабақтастықтың 
жоғалуын тоқтатады», – дейді ол.

Геология комитетінің мәліметінше, Қазақстан 
шикізат к�здерін әртараптандыру мақсатында сирек 
металдар мен сирек жер металдарын �ндіру үшін 
ЕО, АҚШ, Ұлыбритания және Кореямен серіктестік 
орнатуда.

«Бұл ынтымақтастық мынадай стратегиялық 
мақсаттарға қол жеткізуге мүмкіндік береді: кен 
орындарын және техногендік минералдық түзілім-
дерді барлауға инвестициялар тарту; �ндірілуі қиын 
кендерді кешенді қайта �ңдеу бойынша технологи-
ялар трансфері; СМ және СЖМ �німдерін �ндіруді 
дамыту, сондай-ақ оларды қолайлы жағдайлар 
бойынша кепілді �ткізу», –делінген комитет жол-
даған хабарламада. 

Қорта айтқанда, сирек кездесетін металл �ңдеу 
ісіндегі оң шешімдер мен қазба байлықты игеру 
жолында бақылауды қазіргіден де күшейту қажет. 
Одан б�лек ілеспе жолмен шығарылған кен орын-
дарындағы үйінділердегі пайдалы қазбаларды игеру 
ісін мықтап қолға алынса игі болары с�зсіз. Ашық 
аспан астындағы тау болып үйілген топырақтың 
құнын зерделеу ісіне ғалымдарымыз кірісіп те жа-
тыр. Тек ғалымдардың жұмысын қолдау басты 
міндет болғалы тұр.

Бауыржан БАЗАР

ӨНДІРІСІНДЕГІ ӨНДІРІСІНДЕГІ 
МҮМКІНДІГІМІЗ ҚАНДАЙ?МҮМКІНДІГІМІЗ ҚАНДАЙ?

таменті мамандарымен және Жер-
гілікті атқарушы органдар �кіл-
дерімен, сондай-ақ меншік ие-
лерімен бірлесіп зерделеу жұмыс-
тары жүргізілген болатын. Жүр-
гізілген тексерулердің нәтижелері 
бойынша 1 502 гидротехникалық 
тірек құрылысының 537-сі ж�ндеу-
ді қажет ететіні анықталып, онда 
негізгі үлес Жергілікті атқарушы 
органдардың коммуналдық менші-
гіне тиесілі екендігі белгілі болды. 
Су ресурстары және ирригация 
министрі Нұржан Нұржігітов 

бетон шпалдары, 17 металл аралық 
құрылымдар, 44 релсті пакеттер мен 
145 құбыр әзірленіп 45 ар найы 
пойыз дар құрылып жатыр. 

Бүгінде еліміздің шамамен 
90 пайыз аумағын қар басып жатыр. 
Мұның барлығы су тасқыны қаупін 
арттыра түседі. Мәселен, қазірдің 
�зінде Батыс Қазақстан және Қо-
станай облыстарында елді мекен-
дерді су басып, жолдарды шайып 
кеткен деректер кездесіп отыр. 
Сонымен қатар желтоқсан айының 
ортасында Алматыда Есентай �зені 
де арнасынан асып, су деңгейі 1,5 
метрге к�терілген екен. Осыған 
байланысты жуырда Үкімет отыры-
сы �тіп онда Премьер-Министр 
Vлихан Смаилов бұған жауапты 
министрліктерге арнайы тапсырма 
берген еді. Сондай-ақ �ңір әкімдік-
тері аталған мәселелерге арнайы 
назар аударып, осы бағыттағы жұ-
мыстарды күшейтуі тапсырылды.  
Премьер-Министр ақпан айында 
«К�ктем–2024» оқу-жаттығуларын 
�ткізіп, су тасқыны жағдайы қиын-
даған кезде нақты іс-қимыл алго-
ритмін пысықтау керегін де атап 
�тті. Иә, апат айтып келмейді. 
Сақтансаң ғана сақтайтын табиғат 
заңдылығы бар. Тілсіз жаудың бірі-
не айналған су тасқыны мәселесі 
ертең елдің есін шығармасын деп 
тілейік.

Наурызбек САРША
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КӨНЕ КІТАПХАНАКӨНЕ КІТАПХАНА
КӨМЕККЕ ЗӘРУКӨМЕККЕ ЗӘРУ

№8 (4402)
23 �А�ТАР 2024 СЕЙСЕНБІ ҚОҒАМ

Орал �аласында�ы Ж�бан Мол-
да�алиев атында�ы орталы� әмбе-
бап �ылыми кітапхана еліміздегі е, 
к.не кітапхана. 1асырдан астам 
тарихы бар кітапхана кітап �орына 
бай.

Облыстық кітапхана орналасқан 
ғима раттың �зі �те к�не, тарихи жәдігер. 
Бұл Орал қаласындағы Карев үйі. Үйді 
к�пес Карев 1901 жылы салдырған. Қазір 
бұл жерде облыстық кітапхана мен 
облыстық филармония орналасқан. 

Жоғарыда атап �ткеніміздей, Орал қа-
ласындағы кітапхана ең к�не, тарихи кі-
тапхана саналады. Облыстық кітапхана 
1871 жылы ашылған. Басында 1871 жылы 
әскери училищенің базасында орналасқан. 
Кейін 1924 жылы қалалық кітапханаға 
айналып, 1930 жылы облыстық кітапхана 
болып �згереді. Ал 1939 жылы Надежда 

Крупскаяның есімі беріледі. Облыстық 
кітапхана Карев үйіне тек 1947 жылы к�шіп 
келеді. Содан бері кітапхана сол та рихи 
ғимаратта. Ал облыстық кітап ха наға 
қайраткер ақын Жұбан Молдағалиевтің 
есімі 2000 жылы берілген. 

Тарихы терең, шежіресі кең, кітап қо ры 
мол болса да бұл кітапхананың да шешілмей 
тұрған шаруасы шаш етектен. Басты мәселе 
ғимараттың �зінде болып тұр. 

– Біздің облыстық кітапхананың үл кен 
шешілмеген проблемасы бар. Бірін шіден, 
бізде кітап сақтайтын орын жоқ. Таршылық 
етіп отыр. Сіз �зіңіз біз отырған ғимаратты 
к�ріп отырсыз. Бұл негізі кі тапханаға 
арналмаған. Қазір әлемде за манауи арнайы 
кітапханалар салынып жатыр. Ал біз ескі, 
тарихи ғима ратта отыр мыз. Бұл жерде 
қандай да бір заманауи технология туралы 
айтудың �зі артық. Бізге бұл орын �те 
тарлық етеді. Бұл ғи марат – к�не, тарихи 

Олжас С7лейменов «Баянтау» 
газетіне берген бір с�хбатында: 
«Мәс кеуге бар�ан бетте Ленин 
кітап   ханасынан 1926 жыл�ы са-
на�ты, �орытындылары жария-
лан�ан кі   тап  ты тауып о�ы�анмын. 
«Казахи – самая крупная тюркоя-
зычная на цио нальность советского 
союза – 6 млн 200 тыс человек» 
деген т�сын к.шіріп алдым. Ал 
1939 жылы 2 млн адам �ана �ал�ан» 
деген естеліктерімен б.ліседі. 
Ашаршылы� кезе,індегі �аза� хал-
�ыны, саны туралы дерек әрт7рлі. 
Дегенмен жарты �асыр�а жетпей-а� 
сол кездегі демографиялы� ахуал-
ды, ��рдым�а кеткені аны�.

Жақында Назарбаев университетінде 
неміс ғалымы Роберт Киндлердің «Ста -
линдік к�шпенділер» атты еңбегінің тұсау-
кесері �тті. Stalins Nomaden атты бұл кітап 
осыдан 10 жыл бұрын жарық к�рсе де, 
бүгін ғана қазақ тіліне аударылып, оқыр  -
ман  ға жол тартып отыр. Мұнда ғалым қа-
зақ халқының 1917-1950 жылдар аралы-
ғын дағы �мірін, оның ішінде дем  гора   -
фиялық ахуалды кеңінен сипат тайды. 
Жиынға қатысушылар арасында қарама-
қайшы пікір туғызған ғалымның ашаршы-
лық жылдарына қатысты �згеше пайымы 
болды. Ол XX ғасырдың алғашқы жарты -
сында болған оқиға «геноцид емес» деп 
мәлімеді. Ғалым зерттеу қорытындысы 
нәти жесінде осы уақыт ішінде 1,5 млн адам 
к�з жұмды деген тоқтамға келген.

«Кітапты шығаруға қазақ тілінде сұра -
ныс бар екеніне таңғалғаным рас. К�п  -
шілікті ашаршылықтан шын мәнінде 
қанша адам қаза тапқаны қызықтырады 
екен. Мен к�птеген мәліметті саралай келе 
қысқа мерзім ішінде шамамен 1,5 млн адам 
қаза тапты деп есептедім. Бірақ басқа 
деректерде 2 млн-нан астам деп к�рсетіл -
ген. Бұл – 1926 жылғы оқиғалардың есебі 
бойынша анықталған мәлімет. Осылайша, 
аштық сол кездегі қазақ халқының 30 па-
йыздан астам азаматының �мірін жалмады 
деп есептеуге болады», – дейді ғалым.

Жиынға �зі қатысқан Роберт Киндлер 
ұжымдастыру жұмыстары кезінде ашар  -
шы    лық тан басқа да ұлттар қаза тапқан  -
дықтан, бұл геноцид ретіндегі ашаршылық 
болды ма деген сауал туындағанын жеткізді. 

«Бұл жерде қарама-қайшы пікірлерге 
тап болуымыз заңды. Сол себепті мен оны 
тікелей қазақтарға бағытталған іс емес дер 
едім. Бұл – менің жеке пікірім, кімде-кім 
ашар шылық салдарын геноцид ретінде 
қарастырса келісемін. Бірақ бұл – меніңше, 
әдейі ұйымдастырылған іс емес, керісінше, 
Кеңес Одағындағы әртүрлі саяси-экономи-
калық науқанның нәтижесі. Отырықшы -
ландыру, яғни к�шпенділерді отырықшы 
�мір салтына ауыстыру мәжбүрлі түрде жүр-
 гізілгені рас. Себебі қазақтарды егін �сі руге 
мәжбүрлеу қиынға соқты», – дейді ол. 

Неміс ғалымы Кеңес Одағына қызмет 
еткен жергілікті функционерлер де қазақ 
бола тұра бұл саясаттан неге қазақтардың 
�зі к�п м�лшерде зардап шекті деген сұрақ-
қа жауап іздейді. 

– Меніңше, әдейі болмаса да, отырық-
  шыландыру саясатының салдарын гено-
цид ретінде сипаттауға болады. Бұл оқи  -
ғадағы қылмыскерлер кім, жауап  кершілігі 
қандай? Осы тақырыпта пікір   талас ба  -
рысында кей бір адамдар Голо   щекинді, 
кейбірі Сталин ді кінәлайды. Енді бірі 
одақтың ішкі саясаты деген ойда. Бірақ 
мен барлық аспектіні ескеру керек деп 
ойлаймын. Болған жайтқа бір ғана адамды 
айыптау орынсыз, себебі олар шешім қа -
былдағанмен, оны �здері тікелей іске 
асыр ған жоқ. Осы себепті зерт теу бары  -
сында әртүрлі тәсілді қолдан дым. Деген  -
мен мәдениет ретінде к�шпенділік �мір 
салты үлкен зардап шекті деуге бола ды, – 
деді Р.Киндлер. 

Ғалым �з еңбегінде ұжымдастыру сая-
сатындағы жергілікті қазақ функцио нер-
лерінің р�ліне ерекше тоқталған. Оның 
пікірінше, бұл нәубетті еуропалықтардың 
қазақтарға қарсы күресі дегенмен, этника-
лық қазақтар да Кеңес Одағының саяса -
тына араласқан, сәйкесінше, белгілі бір 
деңгейде болған оқиғаларға қатысты 
жауап    кершілік алған. 

– Ең біріншіден, ұжымдастыру саяса-
тын жүргізуге қазақтардың �здері де атса  -
лысты. Отырықшыландырудың қарқынды 
жүргізілуінің бір себебі жергілікті функцио-
 нерлер жағдайды жетік білді және кімдерге 
шабуыл жасап, кімді қорғау керегін жақсы 
түсінді, – дейді ғалым. 

С�з соңында Роберт Киндлер ғалымдар 
тара пынан алдағы уақытта мынадай сауал-
дарға қатысты түбегейлі зерттеулер күтеті -
нін мәлімдеді. Оның айтуынша, мына т�рт 
мәселе әлі де толық зерделеуді қажет етеді: 
жасы мен ұлтына байланыст КО кезінде 
адамдар қалай қызмет етті; ашаршылықтың 
экологиялық тарихы қандай; аштықтан 
дала жануарларын жеу экожүйеге қалай 
әсер етті; бұл тарихи оқиғаның бүгінгі 
Қазақ   станға әсері қандай?

Кітапты қазақ тіліне аударған Hтен Ах-
мет ғалымның тарихи құжаттармен қатар 
әдеби кітаптарды да шолып шыққа нын 
жоғары бағалады.

– Жастар тарихи фактіні салыстыра 
отырып қабылдайды. Ресей империясы 
т�ңі регінде қазақ жеріндегі секілді аштық 
еш жерде болмаған. Соның бағасы берілген 
жоқ, толық зерттелмеді. Робберт Киндлер 
деген неміс азаматы осы бағытта үлкен ең-
 бек етіпті. Дүниежүзілік архивтердің дерек-
терінен б�лек әдеби шығармаларды да 
шолып шыққан. Кітаптағы әрбір ой факті-
лер мен нақтыланған, қай қала, қай елдің 
архиві мен қорынан алынғаны к�рсетілген. 
Бұл зерттеушінің мұқияттығы мен жауап -
кер    шілігін к�рсетеді. Ғылыми еңбек болға-
нына қарамастан, кітап к�ркем дүние се-
кіл ді оқылады. Жас күнімізде бұл тақырып 
жабық болды. Біз ауыл қарттары  нан анда-
санда ғана осындай нәубет болғанын 
естуші едік. Ауылымызда к�зі ағып кеткен 
кісі болатын. Үлкендер оны ашаршылықта 
баласын жеп қойып, содан жылай-жылай 
екі к�зі солып қалған дегенді айтатын. 
Осын    дай естелік к�п, бірақ тарихи дерек -
терге негізделген еңбектер кемшін, – деді 
аудармашы.

Жиында с�з с�йлеген документалист-
журналист Iлия Iшім тарихқа құрбан 
к�зқараспен қарамай, керісінше, жаңаша 
мән берген ж�н деген ойымен б�лісті.

– Алдағы уақытта ашаршылық траге дия-
  сына қатысты тың к�зқараста деректі фильм 
түсіруді к�здеп отырмыз. Біздің мақсат – 
ашаршылыққа зарлы үннен тыс, қайсар әрі 
рухы мықты халықтың тарихы деген мағына 
беру, бұл жағдайды тарихи сабақ деп 
қабылдап, объективті баға беру, – деді ол.

Қорытынды с�зінде Роберт Киндлер: 
«Егер біз бұл трагедияны геноцид деп мо-
йын   дасақ, оны әрі қарай зерттеудің де мәні 
қалмайды. Мен тарихшы ретінде бұлай 
т�тесінен қорытынды жасамаймын. Hйт-
ке  ні жалғыз геноцид ұғымы отарлау саяса-
тының мұндай салдарын толық түсіндіре 
алмайды», – деген пікірін жеткіз ді. Соны-
мен қатар Кеңес Одағынан тыс елдер ашар-
 шылық жайында аса хабардар болмағанын 
атап �тті.

Бүгінге дейін ашаршылық жылдарына 
қашан саяси баға беріледі деп жар салған 
едік. Бірақ соңғы кездері нәубет жылдары 
туралы шетелдік ғалымдар қалам тербеген 
еңбектердің қазақ тілінде жарық к�ре 
бастағаны сең қозғалғанын к�рсететіндей. 
Бұл тарихты жаңа қырынан тануға, шын-
дыққа бір қадам жақындауға септігін ти-
гізер деп үміттенеміз.

Кәмила ЕРКІН

«ГЕНОЦИД» «ГЕНОЦИД» 
ДЕУГЕ БОЛА МА?..ДЕУГЕ БОЛА МА?..

«�лшеу құралдары, детекторлар және олардың құрамдас б�ліктері» тауарларын 
сатып алу бойынша ашық тендердің нәтиже туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Hлшеу құралдары, детекторлар және олардың 
құрамдас б�ліктері» тауарларын сатып алу бойынша ашық тендер �ткізілмеді деп 
таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефоны арқылы алуға 
болады.

Объявление о результатах открытого тендера по закупке товара 
«Средства измерений, детекторы и их комплектующие»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер по закупке товара 
«Средства измерений, детекторы и их комплектующие» – несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-01-50.

Елімізде жыл сайын 5 млн 
тонна�а жуы� �алды� жиналса, 
оны, 1 млн тоннасы �ана �айта 
с�рыптаудан .теді. Jлтты� ста-
тистика бюросыны, мәліметіне 
с7йенсек, 2022 жылы �орша�ан 
орта мен адам .мірі 7шін ма,ы-
зы айры�ша іспен 729 кәсіп-
орын айналыс�ан. Дегенмен 
кә сіпорындардан .зге, к7н-
делікті �олданыста�ы заттар-
дан шы� �ан �алды�тарды �о-
�ыс�а тастамай, оларды .,деп, 
кәдеге асыр�ан таби�ат жана-
шырлары да баршылы�. Солар-
ды, �атарын да Алматыда�ы 
№37 б.бекжай балаба�шасы-
ны, �ыз меткерлері мен тәрби-
еленушілері де бар.

2017 жылдан бері балабақша ұжы-
мы ескі заттарға жаңаша дем беріп, 
балалардың қызығушылығын оятатын 
ерекше бұйымдар әзірлеп жүр. Бір 
қызығы, тәрбиеленушілерге берілетін 
сүт, айран, шырын құтылары мен қақ-
пақтарын қоқысқа тастамай, олар ды 
к�птеп жинауды әдетке айнал дырған. 
Тағы бір ерекшелігі – тәрбие шілер 
мен балалардың қолынан шық  қан 
бұйымдардың экологиялық маңызы -
нан б�лек, медициналық пайдасы 
орасан. Себебі қақпақтан жасалған 
қол�нер туындылары бала лардың ұсақ 
моторикалық бұлшық еттерін дамы-
туға к�мектеседі.

– Шыны керек, балалар қазір 
дүкен ойыншықтарынан жалыққан. 
Үйде де, сыртта да дайын сатылымдағы 
ойыншық �те к�п. Сондықтан біз 
артық қалдықтарды пайдалану арқы-
лы баланың қызығушылығын оятамыз 
әрі ысырапқа жол бермеуге үйретеміз. 
Балалар қарапайым заттарды қажет 
бұйымға айналдыра алатынын к�рген-
де қуанады, бойында сенім пайда бо-
ла ды. Мен Оңтүстік Корея, Герма  ния 
және Ресей елдеріне барып, қысқа -
мерзімді оқу курстарынан �ту кезінде 
бұйымдар жасауды үйрендім. Енді сол 
тәжірибемізді балабақшамызда қолда-
нып жүрміз, – дейді №37 б�бекжай 
балабақшасының меңгерушісі Айнұр 
Iлімбекова.

Бұйымдардың жасалу техноло гия-
сы аса күрделі емес. Бар болғаны қо-
лыңызда ине, жіп және желім болса 
жет кілікті. Осындай қарапайым әдіс-
терді қолданудың нәтижесінде бала-
бақша түрлі түсті заттармен толығып, 
келушілердің назарын бірден �зіне 
аударады. Б�лме ішіне к�ңілді атмо с-
фера мен ғажайып эстетика сыйлаған 
бұйымдардың адам денсаулығы үшін 
пайдасы мол. Күн сайын тәрбиешілер 
балалар ұйқыдан тұрған соң оларды 
қақпақтан жасалған кілемше үстінен 
жүргізіп �ткізеді. Осының арқасында 
майтабан диагнозы бар балалардың 
табаны қалыпқа келе бастапты. Бала-
бақша тәрбиешілері дидакти калық 
және оқу қызметінде үлестірмелі ма-
териалдарды, сондай-ақ қақпақтан 
жасалған үстел ойындарын қолдану 
барысында балалардың ұсақ мото-
рикасы дамып, с�здік қоры байығанын 
байқаған.

Қазір балабақшада қақпақтан жа-
салған бұйым саны 500-ге жуық таған. 
Небәрі  1  жыл уақыттың ішінде 
50 мың   нан аса қақпақ жиналған. Тәр-
биешілердің с�зінше, балалар �здері 
ішкен шырынның қақпағын қоқысқа 
тастауды ұмытқан. Жұмыс барысында 

қақпақ жетпей қалған кездері тәр-
биеленушілер �з үйінен алып келеді 
екен. Iдетте қоқысқа кететін қалдық-
тардан жаңа �нім пайда болғанын 
к�рген ата-аналар енді балаларымен 
бірге қақпақ жинауға атсалысатын 
болған к�рінеді. Жас та болса белсен-
ділігімен, ерекше ынтасымен к�зге 
түскен балабақша тәрбиеле нушісі 
Iдия Ерік – қажетсіз заттарды кәдеге 
жаратып жүргендердің бірі. Кішкентай 
кейіпкеріміздің замандас тарына да 
айтары бар.

– Қақпақтардан қуыршақ және 
санамақ жасап к�рдім. Маған түрлі 
түсті қақпақтармен зәулім үй құрас-
тырған ұнайды. Отбасымызбен тойға 
барған күндері қақпақ жинап, бал-
бақшаға алып келемін. Iрі қарай біз 
сол қақпақтардан �зіміз қалаған 
ойын шықтарды әзірлейміз. Iкем мен 
анама, ағама үйде босқа жатқан қақ-
пақтарды жинап беруін сұраймын. 
Дос тарыма Жер-Ананы қоқыстан 
қорғайық деп айтқым келеді, – дейді 
Iдия.

Қазір балабақша ұжымы қақпақтан 
жасалған бұйым саны мен түрін арт-
тыруды к�здеп отыр. Осы күнге дейін 
жасалған қол�нер туындылары да 
к�птің назарынан тыс қалмай, ерекше 
бағаланып үлгерген. 2021-2022 жыл -
дары Алматы қаласында бала бақшалар 
арасында республика к�лемінде �ткен 
к�рмеде «Үздік экологиялық жоба» 
деп танылса, 2023 жылы «Тамыз ке-
ңесінде» 90-нан аса маман тәжірибе 
жинау мақсатында осында келген 
екен.

– Экологиялық жоба ретінде 
бастау алған жұмысымыздың ар  қа-
сында балабақшамызда қал дықтарға 
«екінші �мір» сыйлау үшін «Қақпақтар 
қалашығы» кабинеті ашылды. Қазір 
осы кабинетті қажетсіз заттардан 
жасалған түрлі жиһазбен, сондай-ақ 
балалар денсаулығына қажетті кілем-
шелермен, дидактикалық ойын дармен 
жабдықтап жатырмыз. Білімін шың-
дап келген ұстаздарға шеберлік сы-
ныбын ұйымдастырып отырамыз. 
Аудандық, қалалық, республика к�-
лемінде мектепке дейінгі мекеме пе-
дагогтеріне іс-тәжірибе алмасу үшін 
семинар жиі ұйымдастырылады, – деп 
с�зін қорытты Айнұр Батыр бекқызы.

Эколог мамандардың айтуынша, 
2 млн-нан аса тұрғыны бар Алматы 
бүгінде тұрмыстық қалдық шығаратын 
қалалардың қатарында к�ш бастап 
тұр. Мәселен, осыдан екі жыл бұрын 
Алматы облысында жиналған қалдық 
9 млн тоннаны құраса, оның 440 мың 
тоннасы Алматы қаласынан тасымал-
данатыны белгілі болған. Ал бала-
бақша ұжымының білек сыбана ат-
қарып отырған ісі қордаланған мә       се-        
ленің түйінін тарқатуға тамшыдай 
болсын үлес қосқаны деп білеміз.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

жәдігер. Сондықтан да мұны �згертуге, 
бұзып, басқаша бірдеңе істеуге болмайды. 
Осының �зі бізге қол байлау болып отыр. 
Қазір облыстық кітап хана үшін жаңа 
ғимарат салу мәселесі әбден пісіп жетілді. 
Бізге заманауи, кең, жарық, оқырман үшін 
барлық жағдайы жа салған ғимарат керек, – 
дейді кітапхана директоры Шолпан Қуа-
нышқызы. 

Бүгінде БҚО-да 300-ден астам кітап-
хана бар. Онда шамамен 5 миллионнан 
астам кітап қоры сақталған. Hкінішке қа-
рай, жалпы облыс бойынша тек екі кітап-
хананың жеке �з ғимараты бар. Қал ған 
кітапхананың бәрі клуб, филар мония, 
ауылдық әкімдік секілді мекеме  лердің бір 
б�лмесінде орналасқан. 

– Жалпы, БҚО бойынша кітапхана 
ғимараты деген мәселе �те күрделі болып 
тұр. Бізде екі кітапхана ғана �з ғима ра-
тында отыр. Бұл, әрине �з кезегінде оқыр-
ман үшін �те ыңғайсыз, қолайсыз. Біз дің 
облыстық кітапхананың �зі �те биік, бірақ 
бұл жерде мүгедек жандарға жағдай жа сал-
маған. Халқы аз ауылдарда кітапхана жоқ. 
Біз сол ауылдарға к�шпелі кітапхана ұйым-
дас тырғымыз келеді. Бірақ оған да жағдай 
жоқ. Себебі біздің ешбір кітапха намызда 
библиобус жоқ. Қазіргі біздің астымыздағы 
к�ліктер әбден ескірген. Егер аудандағы 
кітапханаларда библиобус болса, олар алыс 
ауылдарды аралап, қызмет к�рсетер еді. 
Ресейде сондай жүйе жақсы жолға қойыл-
ған, – деп қынжылады кі тапхана дирек-
торы. 

Оралдағы тарихи кітапхананың іші 
мұн таздай таза. Ауасы кең. Қанша дегенмен 
тарихи жәдігер болғандықтан, �зіндік бір 
атмосферасы бар. Бірақ қазір әлемде түрлі 
заманауи кітапхана салынып жатқан тұста 
білдей бір облыстың жібі түзу кітапхана 
ғимаратына жарымай отырғаны сәл ұяттау 
енді. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

«ҚАҚПАҚТАР«ҚАҚПАҚТАР
ҚАЛАШЫҒЫ»ҚАЛАШЫҒЫ»
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Қала сыртындағы «Жұлдыз» ықшамауданында 
тұратын �ділет алып т�бетті үш жылдан бері асырап 
келеді. Т�бетке Веста деген ат берген �ділет ерекше 
иттің осы уақыт ішінде отбасы мүшесіне айналып 
кеткенін де айтты. 

«�кемнің жұмысындағы иттері күшіктеген екен. 
Бір күні сүйкімділігіне қызығып, әкем сол 
күшіктердің ара сы нан осы т�бетті үйге алып келді. 
Итіміз кәдімгідей ақылды. К�шені шулатып, бірінің 
үргеніне екіншісі қосыла кететін иттерге ермейді. 
Үнемі қырағы, біздің қауіпсіздігімізді бақылап 
жүреді. Есті итімізге әбден бауыр 
басып қалдық», – дейді �ділет.

Бойы 80 сантиметрге жеткен 
Веста қазір үш жаста. Жанына бар-
саңыз, бойы белуардан келеді. *зі 
маңғаз, �зі сұсты к�рінетін алып 
т�бет күніне үш мезгіл тамақ ішеді. 
�ді леттің айтуынша, қазақ т�беті 
к�ш пенділер дәуірінде ерекше 
маңыз ға ие болған. 

«Тарихи жазбаларда ертеректе 
қазақ малшы лары ның т�беттерді 
тамақтандыратын ағаш итаяқтарды 
жасатқанда ішкі �ңіріне қасқыр 
терісін қаптағаны айтылады. Ондағы 
мақсат – тағам иісі мен қасқырдың 
иісін де қатар алып, т�беттің қасиетін 
ұштай түсу екен. Малшылардың 
қасқыр шауып, қып-қызыл шығынға 
ұшырап жатқанын жаңалықтардан 
жиі к�ріп жатамыз. Сондықтан мал шаруашылығында 
жүргендер т�бет ит асырауға қайта маңыз беретін 
болса, т�беттер мықты қорғаныш болары анық», – 
дейді �ділет. 

Атыраулық Салтанат *мірбайқызының оқиғасы 
тіпті қызық. Ол он жылдан астам уақыттан бері алып 
анаконда �сіріп келеді. Салтанатқа әбден үйренген 
анаконда �зінше «еркелейді» де екен. 

Бір қарағанда нәп-нәзік к�рінетін Салтанат – 
�нермен бірге, кәсіпті қатар алып жүрген қазақтың 
қайсар қыздарының бірі. *зі Графиня деп ат берген 
анаконданы күтіп-бағу – Салтанаттың хоббиі. Алып 
жыланды мұхит асырып, Қазақстанға алдырған 
Салтанат осындай ерекше шешімге келуіне бала 
күнінде циркте к�рген қойылымдар әсер еткенін 
айтты. Салтанат бала күнінен хореографиямен 
айналысқан. Марқұм болған анасының арманы – 
Салтанатты �нер әлемінен к�ру болған екен. 

«�сіресе, цирктерде түрлі жануармен �нер 
к�рсетіп жатқан қыздарды к�ргенде, анам оларды 
маған үлгі етіп отыратын. Атырауға цирк күнде келе 
бермейді ғой. Сондай цирк қойылымдарының 
бірінде жыланды к�ріп, ғашық болып қалдым. С�й-
тіп, Малайзияға тапсырыс беріп, жыланды алдыр-
дым», – дейді Салтанат.

Салтанат осымен екінші анаконданы баптап 
отыр. Бұған дейін �зі асыраған Джаванна есімді 
жыланы кәрілік жетіп �лген. Қазіргі Графиня есімді 
анаконданың ұзындығы 3 метрге, салмағы 30 келіге 
жақындапты.

 «Графиня – ұрғашы жылан. Ұрғашы болғандық-
тан да, ол адамның қолына жылдам бейімделеді. 
Бірақ мінезі де бар. Бір-екі рет �зімді буындырып, 
орап алған кездері де болды. Шаршап, ашуланса, 
билемей қояды. Графиняның уын алып тастадым. 
Бірақ қатты шаққан орны ісіп кетеді. Салдарынан 
адамда галлюцинация болуы мүмкін. Сондықтан кез 
келген адамды Графиняның жанына жібере бермей-
мін», – дейді Салтанат.

Анаконда қоянмен, арасында тышқанмен де қо-
ректенеді. Иесінің айтуынша, жылан екеш жылан да 
ауру не �лі жәндікті жемейді екен.

 «Бір айда 8-9 к�жек жейді. Бір күнде 2 қоян жесе, 
оны қорытуына уақыт керек болады. Ваннаға суға 
түсі ріп, бала сияқты күтемін. Арасында ж�теліп, 
ауырып қалатыны бар. Он жылдан аса уақыт �тсе де, 
тропикалық ауа райынан келгендіктен, Атыраудың 
ауа райына әлі күнге дейін толық үйренісе алмай 
келеді. Күтімі жақсы болса, екі айда бір рет терісін 
жаңартып тұрады. Күнделікті уақытта үйде торда 
сақтап отырамын», – дейді Салтанат.

Салтанаттың айтуынша, жылан �здігінен адамға 
ұрынбайды. Ол да иесін іздеп, таниды екен.

«Бастапқыда үйдегілер шешімімді бірден қабыл-
дай алмады. Оның үстіне түсі суық жыланнан қорқып 

та жүрді. Қазір отбасым, соның ішінде балаларым да 
жыланға үйренді», – дейді Салтанат.

Жыланмен �нер к�рсетуден б�лек, анасынан 
қалған жылыжайда тропикалық жеміс �сірумен 
айналысып жүрген кәсіпкер. 

«Лимон, мандарин, шабдалы, нектариннен бас-
тап, алма, жүзім, алмұрт, шиеге дейін �сіріп жатыр-
мын. Жылыжайдағы лимон ағашы жылына екі рет 
�нім береді. Күтімі жақсы болса, бір ағаштан 40-50 
келі жеміс жинап алатындай мүмкіндік бар. Қазіргі 
уақытта *збекстан мен Украинадан әкелінген 
лимон ның екі тұқымын �сіріп отырмын. Сұраныс 
�те жоғары. *зіме осы кәсібім ұнайды. Ал жылан 
баптау, арасында жыланмен, отпен билеу – мен үшін 
тек хобби», – дейді Салтанат.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА,
Атырау облысы

ТӨБЕТ ӨСІРІП, 
ЖЫЛАН БАҚҚАН

�азіргідей �ым-�уыт тірлікті� �амымен ж!рген адамдар арасында ерекше бір істі хобби 
еткендерін табу �иын. Дегенмен Атырауда жануарларды к!тіп-баптау,а уа�ыт тауып ж!рген 
азаматтар бар. Соларды� бірі – атыраулы� /ділет Жәнібек6лы. Оны� салма,ы 60 келіден 
асатын т:бет иті біраз уа�ыттан бері атыраулы�тарды� аузында ж!р. 

Жалпы, ауа райы құбылмалы болғанымен, жаз-
да оңүстіктегідей тым аптап ыстық бола қоймайтын, 
қысы да солтүстік пен шығысқа қарағанда қытымыр 
саналмайтын Талдықорғанға ақшаның жұты болған 
«ақылды» аялдамалар керек пе еді деген сауал жұрт-
ты әлі мазалайды. Сол 2018-2019 жылдары да бұл 
мәселе бірнеше рет к�теріліп, ақырында жаппай 
цифрландырудың жетегімен асығыстау кеткендерін 
мойындағандай болған. Бірақ қарастырылған 
қаржы жұмсалып, құрылыс салынып кеткеннен 
кейін оны қайтару да мүмкін емесі анық. Ең 
құрығанда, сол жұмсалған қыруар қаржы ақталуы 
үшін салынған аялдамалар арналған мақсатына сай 
халыққа қызмет к�рсетуге тиіс еді. *кінішке қарай, 
олай болмады. Біраз уақыт жабық тұрып, тозды. 
Ашылғаннан кейін қаңғыбастар мен араққа салын-
ғандардың панаханасына айналды. Күтімсіздіктен 
күйі кетіп, телі-тентектердің тепкісінен қирай бас-
тады. �йтеуір, тұрғындар аялдамалардың қызығын 
к�рді дей алмаймыз. Тегін Wi-Fi, ауабаптағыш, 
телефонды қуаттайтын тетіктермен, автобустардың 
бағыты мен қатынау кестесін, ауа райын к�рсететін 
электронды экранмен, жайлы орындықтармен 
жабдықталған, тазалық пен тәртіпті к�зден таса 
етпеу үшін бейнебақылау орнатылған аялдамалар 
«ақылды» деген атауларын ақтай алмады. 

Қала бойынша барлығы 21 смарт аялдама тұр-
ғызылыпты. «К�ктем Гранд» қонақүйінің жанын-
дағы алғашқы аялдама ғана жеке қаражатқа  
салынып, қалғандары қала бюджетіне соғылған. 
�рқай сысына 8 миллион теңгеден жұмсалған. Дәл 
сол уақытта Талдықорғанда бұл қаржыға бір б�лмелі 
жайлы пәтер алуға болатын. 

Жақында «ақылды» аялдамалардың жай-күйін 
�з к�зімізбен к�ру үшін, қаланы араладық. К�р-
геніміз жүрегімізді ауыртып, жағамызды ұстатты. 
Жауапты мекемелердің жаны ашымасына, мемле-
кеттің мүлкіне деген немқұрайлы к�зқарасына 
қайран қалдық. Аялдамалардың к�бінің есігі жұ-
лын ған немесе ілініп-салынып әрең тұр. Лед-
экрандар қиратылған. Бейнебақылау камералары 
мүлде жұмыс істемегендей, к�бінің ізі де жоқ. 
Был тыр ғана «ақылды» аялдамалар тұрған кейбір 

жерлерде бүгінде олардың іргетасы ғана қалып, 
кәдімгі қарапайым аялдамалар қойылыпты. Соған 
қарағанда, қазіргі кезде Талдықорғандағы смарт 
аялдамалар саны азайғаны с�зсіз. Автобус күткен 
жандарды қыста суықтан, жазда ыстықтан қорғауға 
тиіс аялдамалардың тазалығы да сын к�тер мейді. 
Бірнешеуінде үйсіз-күйсіз қаңғыбастар к�сіліп 
ұйықтап жатыр. Енді бір аялдамаларда арақ-шарап 
ш�лмектері мен тамақтың қалдығы шашылып, 
к�геріп, сасып кеткен. Тоқетерін айт қанда, 
«ақылды» аялдамалар адыра қалып, алды қирай 
бастаған. Ал мемлекеттің миллиондары сұраусыз 
қалған. 

Осындай жағдайға қарап отырып, «Талдықор-
ғанға смарт аялдамалардың қажеті бар ма еді?» 
де ген сауалды тағы қайталауға тура келеді. Жоға-
рыда айтып �ткеніміздей, былтыр қаладағы аялдама 
кешендерін күтіп-ұстауға және ж�ндеуге 80 млн 
теңге б�лініпті. Қыруар ақша, арналған мақсаты 
бо йынша қызмет к�рссете алмай отырған нысан-
дарға жұмсалған. Бұл қайдан шыққан жомарттық? 
Осы дан бірнеше жыл бұрын Талдықорғанды 
ақылды қалаға айналдырамыз деген алашапқын 
кезінде асығыстықпен қолға алынған істің соңы 
осылай болып тұр.

«Ақылды» аялдама аязды аймақтар болмаса, дәл 
біздің Талдықорған сияқты қысы қатты қытымыр 
бола қоймайтын жерлерге керек емес. Сосын қуат 
к�зі мен интернет желісі бірер минут автобус күткен 
жолаушыға қаншалықты қажет? Оның ішінде 
отырған мектеп оқушылары бейберекет ойын 
ойнап, сабақтан кешігіп қалады. Одан қалса, 
қаңғыбастар осы маңнан шықпайды. Олардың 
ойында не барын кім болжаған. Түнде жалғыз-
жарым жолаушыны, балаларды тонап кетпесіне кім 
кепіл? Сондықтан Талдықорған сияқты шағын 
қалада ондай дүниенің қажеті жоқ. Құр ақша 
шашу», – дейді қала тұрғыны Ақылбек Серіков.

Смарт аялдамалардан б�лек, Талдықорғандағы 
әрқайсысы 2 млн 800 мың теңгеге тұрғызылған 
стандартты аялдамалардың халі де аянышты. 
�йнектері шытынап, бояулары оңып, айналасы 
тозып тұр. Уақытында күтім жасалса, қалалықтар 
үшін осы аялдамалардан оңтайлысы жоқ. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

СИҚЫ ҚАШҚАН «СМАРТ» 
АЯЛДАМАЛАР

Алматы облысын А.Баталов, Талды�ор,ан 
�аласын Д.Шалтабаев бас�арып т6р,анда 
әр�айсысы 8-11 миллион те�ге арала,ында,ы 
�аржы,а т6р,ызыл,ан, содан бері халы��а 
ж:ні т!зу �ызмет к:рсетпеген, а�ыр со�ында 
адыра �алып, алды �ирай баста,ан «а�ылды» 
аялдамаларды к!тіп 6стау,а, ж:ндеуге былтыр 
80 миллион те�ге б:лініпті. Салын,анына 
бірнеше жыл бол,ан, содан бері жолаушылар,а 
жазда ысты�та таса, �ыста суы�тан пана 
болу,а жарама,ан смарт аялдамаларды 
к!тіп 6стау,а және ж:ндеуге осыншама 
�аржы �арастырылуы т6р,ындар тарапынан 
т!сінбестік туындатуда.

Ұшқан құстың қанаты, сәйгүлік тұл-
пар дың тұяғы талатын Алтай мен Аты-
раудың арасына к�пір болып келе жатқан 
вокзал арқылы тек еліміздің ғана емес, 
Ташкент, Мәскеу, Бишкек секілді шетелдің 
ірі қалаларына да қатынауға болады. 
Алайда  осы бір маңызды нысан биліктің 
назарынан мүлде тыс қалғандай. Себебі 
1989 жылы пайдалануға берілген 4 қабатты 
еңселі ғимараттың бүгінде әбден тозығы 
жетіп, ескірген. Тек 2012 жылы ғана ішкі 
ағымдағы ж�ндеу жұмыстары жүргізіліпті. 
Содан бері бұл жерге к�ңіл б�лінбеген. 

– Бұл вокзалға еліміздің барлық �ңірі-
нен келген адамдар аялдайды. То ғыз 
жолдың торабы болғандықтан, келу ші-
лердің қатары мол. �йткенмен вокзал 
ғимаратының қазіргі келбетін к�руге к�з 
ұялады. Ескіруіне байланысты мәрмәр 
және қабықша плиталары қақ б�лініп 
сынып жатыр. Тіпті, терезелерінің тозығы 
жетіп, шытынап тұр. Ішіндегі жиһаздардың 
барлығы ескі, мүлде жаңармаған. Шатыр 
жақтауларының да жағдайы мүшкіл. 
Байқаусызда сол жақтаулардың бірі 

сынып, келушілердің басына құлап кетсе, 
оған кім жауап береді? Бұл жолаушылардың 
�мірі мен денсаулығына қатер т�ндіреді. 
Вокзалдың кіреберісіндегі аяқ жол да 
шұрық тесік. Пойызға асыққан талай 
адамның сол жерге сүрініп құлағанына 
�зім  куә болғанмын. Вокзал маңы алаңы 
м е н  п е р р о н ы  қ а л а  ә к і м д і г і н і ң 
баланысында. Алайда перроннан барлық 
қ о қ ы с т ы  в о к з а л  қ ы з м е т к е р л е р і 
жинайтыны �з алдына б�лек, бір әңгіме. 
Бұл мәселенің к�теріліп келе жатқанына 
біршама уақыт болды.  Бірнеше мәрте 
«Қазақстан темір жолы» ком паниясының 
басшылығы мен жергі лікті әкімдікке осы 
бойынша хат та жолда дық. Алайда одан 
нәтиже шығып жатқан жоқ. Жыл сайын 
ж�ндеу жұмыстары жүргізілетіні ж�нінде 
уәде беріледі, бірақ соз ба лаңға салынып 
келеді. ҚТЖ басшы лығы үнемі «2012 
жылы ж�ндеу жұмыс тарын жүргізгенбіз» 
дегенді алға тартады. Шын мәнінде, сол 
ж�ндеу жұмыстары сапалы болса, 
вокзалымыз жарқырап тұрар еді. Дәл 
мұндай �ңі қашып кетпес еді. Бұл ең әуелі 

қаланың да сиқын қашырып тұр, – дейді 
Шу ауданы ның тұрғыны, «Нағыз патриот-
тар» қоғам дық бірлестігінің басшысы 
Ғалия �бітаева. 

Мәселенің мәнісіне үңілмек мақсатта, 
Шу вокзалының басшысы Шолпан 
Арысбаеваға хабарласқанымызда, ол ең-
бек демалысында екенін айтып, «Қазақ-
стан темір жолы» ҰК-ның Жамбыл облыс-
тық филиалының басшылығымен байла-
нысыңыздар» деп бағытты басқа мекемеге 
бұрды. Басшы сілтеген бағытпен  аталған 
мекемеге хабарластық. «Қазақстан темір 
жолы» ҰК АҚ филиалының вокзал шаруа-
шылығы магистралдық желісінің Жамбыл 
б�лімшесі директорының вокзал шаруа-
шылығы ж�ніндегі орынбасары Бейбіт 
Салықбеков 2012 жылдан бері вокзалға 
ж�ндеу жұмыстары мүлдем жүргізілмегенін 
жасырмады.

– Шу вокзалын күрделі ж�ндеуден 
�ткізу жобасы 2023-2025 жылдарға арнал-
ған жоспарға енгізілген. Қазіргі уақытта 
тиісті мекемеден үзінді к�шірме күтілуде. 
Жобалық-сметалық құжаттамасын әзірлеу 
бойынша конкурстық рәсімдер биылғы 
қаңтар айына жоспарлануда. Осылайша, 
екі жылдың бедерінде вокзалды жаңаша 
кейіпке енгізуді к�здеп отырмыз, – деді 
Бейбіт Айтбайұлы. 

Тозығы жеткен вокзалдың тұрғындарға 
қауіп т�ндіретіні айқын. Себебі осыдан 2 
жыл бұрын болған қатты желдің салда-
рынан вокзал ғимаратының т�бесіндегі бір 
бұрышы құлап, абырой болғанда одан 

еш кім зардап шекпеген. Десе де, ғимарат-
тың әр бұрышындағы темір, ағаш сияқты 
түрлі ауыр заттар құлауға шақ тұр.  

Шу вокзалының қайнаған тіршілігі 
к�п шілікке жақсы таныс. Вокзал арқылы 
әр бағытқа күн сайын 1500-2000 шамасын-
да адам қатынайды. Күніне осынша адам 
вокзал ғимаратының ішіне кіріп-шығады. 
Келетін пойызын сағаттап күтіп отыратын 
жолаушылар да аз емес. Еліміздің әр бағы-
тына Шу арқылы тәулігіне 35 пойыз �тсе, 
вокзалдың �зінде 20 шақты адам жұмыс 
істейді. Сондай-ақ Шу вокзалының ішінде 
1 мемлекеттік, 3 жекеменшік касса келуші-
лерге қызмет к�рсетеді. Жолаушыларға 
қыз мет к�рсететін қонақүй мен асхана, 
ме ди циналық пункт пен полиция б�лім-
ше сі, ана мен бала б�лмесі және жүк қой-
масы та ғы бар. Мұның бәрінде жүзге тарта 
адам қызмет етеді. Былай қарағанда, бір 
үлкен мекеме. 

Шу қаласының тұрғындарының дені 
осы вокзал арқылы сауда да жасап күнін 
к�руде. Бұл – баяғыдан қалыптасқан 

жағдай. �рі мұндағы пойыз ішіндегі, 
вокзал маңындағы сауда-саттыққа жолау-
шылардың бәрі де үйренген. Осылайша, 
бұл ғимараттың ішіне күн сайын мыңдаған 
адам кіріп-шығып жатқанын ескерсек, 
к�пшіліктің қауіпсіздік мәселесі бірінші 
орында болуға тиіс. Күн сайын әрі-бері �т-
кен, болмаса аялдаған туристер де вок зал-
дың бүгінгі жай-күйіне назар ауда ратыны 
анық. Ал тоғыз жолдың торабында тозған 
вокзал біздің абыройымызды к� тер месі 
анық. Сондықтан вокзалды күр делі ж�н-
деуден �ткізу – кезек күттірмейтін мә селе. 
Бір жылдары Тараз вокзалын да билік �кіл-
дері  «Қазақстан темір жолы» ҰК АҚ-мен 
бірлесе отырып, күрделі ж�ндеу ден �ткізген 
болатын. Сондықтан «сен салар да, мен 
салардың...» кебін келтірмей, әрі созбалаңға 
салмай Шу вокзалының ажарын ашатын кез 
келді. Ал вокзал ар қылы туристер біздің 
мәдениетіміз бен әлеуетімізді тани түсетіні 
даусыз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

ТОҒЫЗ ЖОЛДЫҢ ТОРАБЫНДА 
ТОЗҒАН ВОКЗАЛ

То,ыз жолды� торабында орналас�ан Шу вокзалы – елімізді� о�т!стігі 
мен солт!стігін, батысы мен шы,ысын жал,ап т6р,ан теміржол саласында,ы 
ма�ызды нысандарды� бірі. Б6л жерде Т6рар Рыс�6лов пен М6хамеджан 
Тынышбаев сия�ты 6лт �айраткерлеріні� ма�дай тері мен табан ізі �ал,ан. 
Кейін келе Шу �аласына ауданды� де�гейдегі �ала мәртебесі беріліп, 
вокзалды� :з алдында дербес тіршілігі басталды. Осылайша, талайды�  
табаны тиген нысанны� тәуелсіздік та�ы ат�ан т6ста екінші тынысы ашылды. 
Алайда Шу вокзалыны� б!гінгі к!нін к:ріп, жаны� ауырады.   



ҚҰРЫЛҒЫ
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Осыдан екі ай бұрын зағиптар қоғамының 
�кілі Талдықорған қаласындағы Назарбаев 
зияткерлік мектебі қызметкерлерінің к�ме-
гіне жүгінген. Қариялар мектеп кітапхана-
сында кездесу �ткізіп, �здеріне к�мектесетін 
құрылғыны ойлап табуды ұсынды. Кездесу 
барысында мәселенің неде екенін түсіндіріп, 
�тініш қалдырыпты. Диана жетекшісі Ни-
колай Авдюнинмен бірге қариялар ұсынысын 
орындау мақсатында Ардуино микрокомпью-
тері негізінде зағип жандардың тыңдау қа-
білетіне арналған құрылғы жасауды қолға 
алды. /зірлеуші Диана Хашимованың ай-
туынша, жаңа құрылғы зағип жандардың 
Брайль шрифтін үйренуіне к�мектесіп қана 
қоймай, сонымен қатар оқу орындарында 
қолдануға да жарамды. Қазір елімізде 160 
мыңға жуық зағип жан бар екен. Білім 

ошақтарында 350-ден астам к�зі к�рмейтін 
оқушы оқиды. Олар қарапайым Брайль 
шрифтін үйренуге ұзақ уақытын жұмсайды. 
Ал Диана ойлап тапқан құрылғының к�мегі-
мен дайын мәтінді оқуға, ойнатқыштар ар-
қылы тыңдауға және орыс, ағылшын тілдерін 
үйренуге мүмкіндік алады.

«Құрылғы BD (Braile Device) project деп 
аталады. Бұл зағип жандардың тіл үйренуіне 
қажет. Құрылғы дыбыстық режимде жұмыс 

істейді. Сондықтан к�зі к�рмейтін адам үшін 
жасалған құрылғы к�зілдірік пен линзаның 
болуын аса қажет етпейді. Бұл жобаны 
жасауға екі айға жуық уақыт кетті. Бірақ әлі 
де дамытып жатырмыз. ;йткені құрылғыны 
пайдаланып к�рген зағиптар қоғамының 
�кілі бірқатар қателік пен кейбір жақсартулар 
туралы кеңес берді», – деді Д. Хашимова.

Диананың айтуынша, жақында ғана 
жасалған құрылғы барлық жастағы зағип 
жандарға арналған, �йткені түрлі жағдайға 
байланысты к�п адам кез келген уақытта к�ру 
қабілетін жоғалтуы мүмкін. Зағип және 
нашар к�ретін адамдарға арналған жаңа жоба 
«Қазақ зағиптар қоғамы» қоғамдық бірлес-
тігінің �кілі Қуаныш Қапановпен кездесуде 
сыналды. Қария құрылғыны пайдаланып, 
оның жарамдылығын тексеріп к�рді.

– Менің ойымша, Диананың құрылғысы 
ерекше. Бұл – Жетісу облысындағы зағип 
жандарға арналған алғашқы �зін-�зі үйрету 
құрылғысы. Автор біздің барлық қалауымызды 

ескеріп жасаған. Дыбыстаудың барлық ре-
жимі қарастырылған. Жалпы, жоба – Брайль 
шрифтерінің барлығы, тыныс белгілер мен 
математикалық сандар алты батырманың 
жұмысымен дыбыстық жүйе арқылы бізге 
тү сінікті болған құрылғы. Мұның бәрі үш 
тілде, — деп Қуаныш Қапанов �з әсерімен 
б�лісті.

Құрылғының негізгі жұмысы – Брайль 
шрифтінің �здігінен с�йлеп, кіріктірілген 

дауыс зорайтқыштары арқылы ақпарат беру. 
Автор оның жұмыс істеу принципін 
қолданушылар үшін ыңғайлы етіп жасаған. 
Ұқсас әріптерді бір батырмаға кіріктіріп, 
математикалық сандарды басқа батырмаға 
жүйелеген. 

«Құрылғы алты нүктелі жүйеден тұрады. 
Бұлар кез келген комбинациямен, мысалы, 
3, 5, 6 батырмасы MP3 ойнатқышы арқылы 
бел гілі бір дыбыс шығарады. Комбина-
цияларды қайталай отырып, сіз Брайль тілін, 
оның барлық математикалық әрекеттерін 
және алфавиттің �зін тезірек үйрене аласыз. 
Құрылғыға қазақ, орыс, ағылшын тілдерінің 
әліпбиі енгізілді. Ойнатқыштан басқа негізгі 
компоненттер Arduino микроконтроллеріне 
негізделген, басқару түймелері және зарядтау 
мүмкіндігі бар батарея бар. /рі құрылғыны 
қасыңызды ұстап жүру �те ыңғайлы. 
Құрылғыны ойлап табу аса қиынға соққан 
жоқ. ;йткені �зімде Брайль таңбалары 
к�рсетілген кітап бар еді», – деді Диана.

Талдықорған NIS робототехника пәнінің 
мұғалімі Николай Авдюнин сәтті шыққан 
Диананың жұмысын ерекше бағалап, 
еліміздегі қазақ тілінде с�йлейтін алғашқы 
құрылғы екенін атап �тті.

«Диана құрылғыны жасау процесіне бар 
күш-жігерін сала кірісті. Бұл жобаны бастамас 
бұрын шынайы қызығушылық танытқан еді. 
Бұған дейін зерттелген ғылыми әдістерді 
пайдалана отырып, зағиптар қоғамына 
к�мектескісі келген. Сондықтан ең алдымен 
құрылғыны пайдаланушы �зімен бірге алып 
жүруге ыңғайлы болуына зор мән берді. 
Шағын құрылғының жұмысын батырмаларды 
орналастыру арқылы жеңілдетті. Дианамен 
электрониканы, бағдарламалық кодтың 
жалпы жоспарын бірге жасадық. Бұл аппа-
рат – қазақ тілін қолданатын еліміздегі тұң-
ғыш әмбебап құрылғы», – деді жоба 
жетекшісі. 

Технология қарыштап дамыған қазіргідей 
уақытта адамның табиғи мүмкіндіктерін 
арттыратын құрылғыларға басымдық беріліп 
келе жатқаны белгілі. Бүгінге дейін зағип 
жандарға арналған құрылғылардың қазақ 
тілінде «с�йлемеуі» бізге сын еді. ;йткені 
к�ршілес �збек, қырғыз елінің барлығында 
�з ана тілінде с�йлейтін зағип жандарға 
арналған синтезаторлардың бұрыннан бар 
екенін ескерсек, еліміздегі осы типтегі 
құрылғыларда қазақтілді әріптер мен с�здер 
дұрыс оқылмай, адамдар үшін қолжетімсіз 
болып келді. Енді қазақ тілінде с�йлейтін 
құрылғының жарыққа шыққаны бүгінгі 
заман ның талабын тамырынан тап басып 
тұрғандай. Қалай дегенмен жарық дүниенің 
жалғыз сәулесін к�рудің �зі арман болған 
жандардың талап-тілегі тасада қалып қой-
мады. 

Жанарынан айырылса да, қоғам �мірінен 
тысқары қалмайтын зағип жандардың жара-
тылысы бір б�лек. Тек түйсіктің сезімталдығы 
арқылы барлық іске икемділігін к�рсете 
алады. Халық даналығында «Болар бала 
жасынан» деген с�з бос айтылмаған. Қазір 
жас �нертапқыштың шығарған BD project 
құрылғысы зағип жандардың болашағына 
жол ашпақ. Жобаның ресми тұсаукесері 
қаңтар айының соңында �теді.
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ҚАЗАҚША

ФРАНЦИЯДА ДАЛА 
ӘУЕНДЕРІ ШЫРҚАЛДЫ

Рухани іс-шараға Мемлекет 
және қоғам қайраткелері, Парла-
мент депутаттары, Президент жа-
нындағы Ұлттық құрылтай мүше-
лері, ақын-жазушылар, зиялы 
қауым �кілдері, журналистер мен 
кітапхана оқырмандары қатысты.

ТҮРКСОЙ ұйымының ше шімі-
мен 2023 жыл – Темірбек Жүргенов 
жылы деп жарияланған бо латын. 
Даңқты тұлғаның құрме тіне орай-
ластырылған шаралар жыл бойы 
Жүргеновтің �мірі мен рухани мұра-
сын кеңінен дәріптеп, оның Орта 
Азия мен Қазақстанның мәде-
ниетін, �нерін дамытудағы еңбегін 
зерделеді. Соның ішінде жазушы 
Бейбіт Қойшыбаевтың «Комиссар 
Жүргенов» кітабы түрік тіліне ау-
дарылса, жазушы Алмажан ;те-
ғалиеваның «Темирбек Журге нов: 
Триумф и Трагедия» кітабы орыс 
тілінде жарық к�рді.

Бейбіт Қойшыбаевтың «Ко мис-
сар Жүргенов» романында мем-
лекет, қоғам және мәдениет 
қайраткері, үлкен террор құрбаны 
Темірбек Қараұлының �мір жолы, 
�скен ортасы, ел игілігін к�здеген 
жанқиярлық еңбегі, қуғын-сүргін ге 
түскен отбасының ахуалы сурет-
теледі. Жазықсыз жазаға ұшыраған 
ерінің есімін қоғам �міріне қайтару 
үшін жары Дәмеш /мірханқызы 
ұзақ жылдар бойы тер т�ккен. 

Романда Темірбек Жүргеновтің 
жары Дәмештің осындай еңбегі де 
әңгімеленеді. 

Ал жазушы Алмажан ;те-
 ғали ева ның орыс тілінде жарық 
к�рген «Темирбек Жургенов: три-
умф и трагедия» атты монография-
лық еңбегі кең к�лемдегі мұрағат 
де рек теріне сүйене отырып жазыл-
ған. Еңбекте Қазақ АКСР-нің Ха-
лық ағарту комиссары Темірбек 
Жүрге нов тің (1898-1938) мемле-
кеттік және қоғамдық-саяси қыз-
меті жан-жақты ашылған.

«Мәдениет және ақпарат ми-
нис трлігі Т.Жүргеновтің мұра сын 
насихаттауды әрдайым на зарда ұс-
тайды. Қазақ мәдениетінің темір-
қазығындай тұлғаның бол мысы – 
баршамызға үлгі», – деді шарада с�з 
алған вице-министр Арман  Жүде-
баев.

Халықаралық  ТҮРКСОЙ ұйы-
мы ның бас хатшысы Сұлтан /кім-
ұлы шараның маңызына тоқталып:

«Былтыр 125 жылдығын күллі 
Түркі дүниесі бірігіп тойлаған асыл 
азаматтың әдеби-публицис тика лық 
мұрасын түбегейлі зерттеп, мәде-
ниетіміз бен әдебиетіміздің тари-
хында алатын орынын нақты бел-
гілеу – сіз бен біздің және келешек 
ұрпақтың мойнындағы парыз», – 
деді.

�аза� зиялы �ауымыны� к�рнекті �кілі Темірбек Ж"ргеновті� 
125 жылды*ына орай ,лтты� академиялы� кітапханада Komi-
ser Jürgenov және «Темирбек Жургенов: Триумф и трагедия» 
кітаптарыны� т9саукесері �тті. 

Жоқтан бар жасап, әртүрлі әлеуметтік топтағы 
адамдардың қажетіне  сеп болып жүрген жастардың 
жұмысы бізді қуантып отыр. Бір дүниені ойлап табу 
жас ерекшелік таңдамайтыны рас. Сөзімізге 

Назарбаев зияткерлік мектебінің 10-сынып оқушысы Диана 
Хашимованың зағип жандарға арналған есту құрылғысын ойлап 
тапқаны дәлел бола алады. Құрылғыны пайдаланып көрген 
қарттар оқушының жұмысына дән риза.

«СӨЙЛЕДІ»

Қазір елімізде 160 мыңға жуық зағип жан бар екен. 
Білім ошақтарында 350-ден астам к�зі к�рмейтін оқушы 

оқиды. Олар қарапайым Брайль шрифтін үйренуге 
ұзақ уақытын жұмсайды.

Қазақ �нерпаздарының кон-
церт тік бағдарламасы Бельфор за-
лы ның ресми кестесіне енді. Бұл – 
�те сирек кездесетін сәт. Сондықтан 
зал к�рерменге лық толды. «Тұран» 
этно-фольклорлық ансамблі Бель-
форда екінші мәрте �нер к�рсетуде. 
Бұл жолы жергілікті тыңдарман к�п 
болды. Сондай-ақ аты аңызға ай-
нал ған «Гүлдер» ансамблінің жаңа 
құрамы франциялық қауым үшін 
жаңалық болды. 

– Ол біз үшін бір мәртебе, жа-
уап кер шілік және үлкен қуаныш. 
;йткені біз осындай атақты, белгілі 

«Тұран» ансамблімен бірге шық-
қаны мыз – бізге емтихан. Шығарма-
шылық бақыт деп айтуға болады, 
– деді «Гүлдер» ансамблінің бас 
ба летмейстері Анвара /ріпқызы.

Ұлттық аспаптарда дәстүрлі 
әуен деріміз орындалды. Мың бұ-
рал ған бишілеріміз бен әншілеріміз 
жырдан  шашу шашты. Сахнадағы 
к�гілдір экраннан еліміздің к�рікті 
жерлері к�рсетілді. Концертке жи-
налған қауым Қазақстанға виртуал-
ды саяхат жасағандай әсерде болға-
нын ерекше таңданыспен айтты.

Францияны� Бельфор �аласында әйгілі «Т9ран» этно-фольклорлы� 
ансамблі және �аза� �неріні� інжу-маржаны «Г"лдер» ансамбліні� 
�атысуымен «Дала әуендері» атты концерт �тті. 

Қолғанат


